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PROTOKÓŁ Nr 45 

obrad XLV zwyczajnej Sesji Rady Miasta Częstochowy 
odbytej w dniu 12 października 2017 roku 

w sali sesyjnej Urzędu Miasta Częstochowy, 
przy ul. Śląskiej 11/13 

pod przewodnictwem Przewodniczącego 
Rady Miasta Częstochowy Zdzisława Wolskiego. 

 
Czas trwania obrad: od godz. 920 do godz. 1300. 
 
Prezes Zarządu Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji Okręgu Częstochowskiego Andrzej Babczyński 
odebrał z rąk Pana Łukasza Osypińskiego Zastępcy Redaktora Naczelnego „Strefy Gospodarki” dyplom i 
statuetkę za zajęcie I miejsca w Ogólnopolskim Rankingu Najlepszych Przedsiębiorstw Wodociągów i 
Kanalizacji za rok 2017. 
 
Ad. pkt 1. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski dokonał otwarcia XLV zwyczajnej Sesji Rady Miasta, 
powitał przybyłych gości, na podstawie listy obecności stwierdził prawomocność obrad i przystąpił do 
realizacji porządku obrad. 
Lista obecności Radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
Porządek obrad XLV Sesji Rady Miasta Częstochowy stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
 
Ad. pkt 2. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski powołał na Sekretarzy obrad XLV sesji Radnych: Monikę 
Pohorecką i Zbigniewa Mizgalskiego. 
 
Ad. pkt 3. 
Zmiany w porządku obrad. 
 
Radny Ryszard Szczuka Szanowni Państwo, ja zwracam się do Państwa ponownie, ponieważ już to 
wielokrotnie zgłaszałem o to, aby ten dziwny punkt w zasadzie, który się nazywa pytania Radnych, bo jak 
sami wiecie Państwo, który nie ma nic wspólnego z pytaniami to są normalne interpelacje i każdy ma tą 
świadomość. Kiedyś tak było, że ten punkt był wspólny jako pytania i interpelacje. Później z jakiś tam 
przyczyn ktoś ten punkt rozdzielił, mogę Państwu powiedzieć dlaczego ten punkt był rozdzielony dlatego, bo 
kiedyś tam w którejś kadencji Radni doszli do wniosku, że jak są media to dobrze by było gdyby to było na 
początku póki jeszcze media są na sali, żeby to rozdzielić i zadawać akurat w tym punkcie. Ale chyba nam 
nie zależy wszystkim na tym, żeby to było akurat po to, żeby nagłaśniać bądź popisywać się przed mediami, 
ale po to, żeby załatwić swoje sprawy czy sprawy naszych mieszkańców, czy sprawy naszej dzielnicy. W 
związku z tym ja proponuję i proszę Państwa Radnych, aby ten punkt pytania Radnych przenieść do punktu 
interpelacje Radnych, żeby to może było razem już, może w tej sesji nie da się tego tak zrobić, żeby było 
pytanie i interpelacje, ale żeby to przenieść do punktu 31 zamiast tego na początku. Gwarantuję Państwu, że 
na pewno będzie sprawniej to wszystko przebiegało. Także bardzo bym prosił o wyrażenie zgody na 
przeniesienie tego punktu, zrobić z tego punktu 31, a do Prezydium apeluję, żeby to było już łącznie jak to 
było kiedyś na sesjach, że to były pytanie i interpelacje Radnych. Bardzo dziękuję. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński Szanowni Państwo jeżeli chodzi o tą kwestię, kwestia ta była wielokrotnie 
przedmiotem dyskusji zarówno konwentu Rady Miasta Częstochowy jak i samej sesji kiedy kilka lat temu ten 
punkt został rzeczywiście przeniesiony na koniec. Ja uważam, że nie jest to dobry pomysł dlatego, że jednak 
w I części Rady Miasta jest większa szansa, żeby Pan Prezydent był na sali, po drugie są to tematy ważne 
dla mieszkańców, te, które są jakby tematem pytań Radnych i nie możemy postępować w ten sposób, że 
przeniesiemy punkt na sam koniec, gdzie uwaga wszystkich jest rozproszona, kiedy mieszkańcy nie są w 
stanie wytrzymać tak długo podczas obrad sesji Rady Miasta. Jestem przeciwnikiem przenoszenia tego 
punktu na koniec, natomiast co do łączenia tego punktu zwracam uwagę na to, że §18 statutu Miasta 
Częstochowy w pkt. 2 wskazuje jakie punkty muszą być zawarte w porządku obrad sesji Rady Miasta i są 
rozłącznie opisane jako pytania Radnych  i interpelacje Radnych. Ja przypomnę, że w ramach pewnego 
kompromisu, może kompromis to złe słowo, ale w ramach pewnego równoważenia stanowisk utrwaliła się 
praktyka, że interpelacje przenieśliśmy na koniec porządku obrad, a pytania Radnych zostały na początku. 
Ja apeluję o to, aby w ramach demokracji nie przenosić tego punktu, nie zamykać ust Radnym po to, 
żebyśmy mogli w sposób swobodny formułować pytania do Pana Prezydenta, bo taka jest też jest nasza 
rola. Nasza funkcja kontrolna wymaga tego, aby pytać i właśnie jako jeden z pierwszych punktów powinny 
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być pytania Radnych podczas sesji. Dziękuję. 
 
Radny Jacek Krawczyk wyjątkowo Klub Radnych Platformy Obywatelskiej przychyli się do tego wniosku, 
ale podkreślam wyjątkowo, ponieważ też zależy nam, żeby Pan Prezydent był obecny na pytaniach 
Radnych, a wiemy, że rozpoczynają się Senioralnia i może być z tym duży problem tak więc nie chcielibyśmy 
pytać w próżnię, chcielibyśmy zadawać pytania Panu Prezydentowi, więc wyjątkowo przychylimy się do tej 
prośby i poprzemy ten wniosek. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski tylko bardzo proszę Pana Radnego Szczukę czy 
interpelacje najpierw czy pytania Radnych. 
 
Radny Ryszard Szczuka to pozostawiam do decyzji Pana Przewodniczącego. Ja tylko chciałem tu mojemu 
Koledze powiedzieć, że moją intencją nie było zamykanie ust Radnym w tym  momencie, żeby przenieść to. 
To nie jest bron Boże zamykanie ust Radnym. Ja chciałem również przypomnieć, że wcale niekoniecznie, 
oczywiście nie mówię tu w tej chwili o Prezydencie Matyjaszczyku, ale wcale niekoniecznie Prezydent musi 
być obecny na I części czy II części sesji. Sesja jest dla Radnych i to Rada dyskutuje, omawia. Także tutaj 
nie można wiązać akurat tego punktu z koniecznością bycia Pana Prezydenta, że on ma być. A jak nie 
będzie, trudno. Dziękuję bardzo. 
 
Prezydent Miasta Częstochowy Krzysztof Matyjaszczyk Szanowni Państwo jeżeli Wam zależy na tym, 
żebym był obecny na akurat na tym punkcie pt. pytania, bardziej prawdopodobne jest, że uda nam się dzisiaj 
jeżeli by było razem z interpelacjami na koniec sesji, ponieważ w I części sesji będę musiał wybrać się na 
inaugurację roku akademickiego, która dzisiaj się będzie odbywała także jeżeli powodem jest moja obecność 
na tym punkcie to proponuję, żebyście to przenieśli na koniec.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek Radnego Ryszarda 
Szczuki o przesunięciu pkt. „Pytania Radnych” jako pkt. 31.  
 
Rada Miasta Częstochowy przy 24 głosach za, 4 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
przyjęła ww. wniosek. 
 
Radny Piotr Wrona Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie wsłuchując się tutaj w głos Pana 
Prezydenta, że musi dzisiaj wcześniej wyjść, mam taką propozycję, abyśmy przesunęli pkt.5 Informacja 
Prezydenta Miasta Częstochowy na koniec. Pod koniec.  
 
Prezydent Miasta Częstochowy Krzysztof Matyjaszczyk Szanowni Państwo tu w tym konkretnym 
przypadku proponuję jednak, żeby zostało to jeszcze zdążymy, jeżeli szybko zaczniemy procedować to na 
pewno zdążymy. Dziękuję. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński głos przeciw, trudno określić czy to będzie głos przeciw, ale tak jakby. Ja 
bym proponował, żebyśmy jakoś porządkowali ten schemat, bo nie wiem z czego wynikają te komplikacje, 
natomiast może za chwilę dojdziemy do wniosku, że należy przegłosować wniosek o przerwanie sesji do 
godz. 18.00 jak wszystkie imprezy w mieście się skończą i będziemy mogli spokojnie obradować i mieć na 
miejscu Pana Prezydenta, żeby dostawać kompetentne odpowiedzi.  
 
Prezydent Miasta Częstochowy Krzysztof Matyjaszczyk Szanowni Państwu wniosek Pana Radnego jest 
niestety chybiony, jeżeli mielibyście Państwo czekać do końca rożnych rzeczy, które mam na dzisiaj 
zaplanowane to do 18.00 by nie wystarczyło, musielibyście dużo później zacząć w związku z tym proponuję 
się nie sugerować. 
  
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek Radnego Piotra Wrony o 
przesunięcie w porządku obrad pt. Informacja bieżąca Prezydenta Miasta jako pkt.33. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 16 głosach za, 6 głosach przeciwnych i 5 głosach wstrzymujących się 
przyjęła ww. wniosek. 
 
Rada Miasta przyjęła następujący porządek obrad: 

1. Otwarcie Sesji i stwierdzenie jej prawomocności. 

2. Powołanie sekretarzy obrad. 

3. Zmiany w porządku obrad. 
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4. Przyjęcie protokołu z obrad XLIV Sesji Rady Miasta Częstochowy. 

5. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z analizy oświadczeń majątkowych złożonych w roku 2017.  

6. Informacja bieżąca Przewodniczącego Rady Miasta Częstochowy. 

7. Informacja Przewodniczącego Rady Miasta Częstochowy dotycząca analizy oświadczeń 
majątkowych Radnych Miasta Częstochowy złożonych w roku 2017.  

8. Wystąpienia zaproszonych gości. 

9. Wybór Komisji Uchwał i Wniosków. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Częstochowy na 
lata 2017 – 2033. (BR.10.XLV.17) 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta Częstochowy na rok 2017. (BR.11.XLV.17) 

12. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości w 2018 
roku.(BR.15.XLV.17)   

13. Podjęcie uchwały w sprawie stawek podatku od środków transportowych 
w 2018 roku.(BR.16.XLV.17)  

14. Podjęcie uchwały w sprawie opłaty targowej w 2018 roku.(BR.17.XLV.17)  

15. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie zwolnienia z opodatkowania nieruchomości 
położonych w Częstochowie znajdujących się w specjalnych strefach ekonomicznych stanowiących 
regionalną pomoc inwestycyjną.(BR.5.XLV.17) 

16. Podjęcie uchwały w sprawie  zmiany uchwały w sprawie zwolnienia z opodatkowania nieruchomości 
położonych w Częstochowie stanowiącego regionalną pomoc inwestycyjną.(BR.2.XLV.17) 

17. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie zwolnień z podatku od nieruchomości w 
zakresie regionalnej pomocy inwestycyjnej na wspieranie nowych inwestycji dla przedsiębiorców 
innowacyjnych lub prowadzących działalność badawczo-rozwojową na terenie Miasta 
Częstochowy.(BR.3.XLV.17)  

18. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie zwolnienia od podatku od nieruchomości w 
ramach programu pomocy de minimis na tworzenie nowych miejsc pracy.(BR.4.XLV.17) 

19. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr 504.XXXVI.2017 z dnia 23.02.2017 r. w sprawie 
jednostkowej dotacji przedmiotowej dla samorządowego zakładu budżetowego Centrum Integracji 
Społecznej w Częstochowie na 2017 r.(BR.12.XLV.17) 

20. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie powierzenia Częstochowskiemu 
Przedsiębiorstwu Komunalnemu Sp. z o.o. z siedzibą w Sobuczynie obowiązkowych zadań gminy z 
zakresu utrzymania czystości i porządku na terenach zieleni miejskiej.(BR.13.XLV.17) 

21. Podjęcie uchwały w sprawie  wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości stanowiącej własność 
Gminy Miasto Częstochowa, położonej w Częstochowie w pobliżu ul. Kujawskiej.(BR.7.XLV.17) 

22. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr 263/XVII/2011 Rady Miasta Częstochowy z dnia 
29 grudnia 2011 r. w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w ponowną dzierżawę nieruchomości 
gruntowej stanowiącej własność Gminy Częstochowa położonej w Częstochowie przy 
ul. Kasztanowej 11. (BR.9.XLV.17) 

23. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości w rejonie ulic Legionów i 
Złotej.(BR.8.XLV.17) 

24. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości zabudowanej stanowiącej 
własność Gminy Miasto Częstochowa, położonej w Częstochowie przy ul. Srebrnej 
36a.(BR.6.XLV.17) 

25. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości stanowiących własność 
Gminy Miasto Częstochowa na nieruchomość stanowiącą własność Skarbu 
Państwa.(BR.14.XLV.17) 

26. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmiany w statucie Biblioteki Publicznej im. dr. Władysława 
Biegańskiego w Częstochowie w części dotyczącej lokalizacji filii. (BR.1.XLV.17) 

27. Informacja Prezydenta Miasta Częstochowy w sprawie inwestycji – budowy węzła drogowego DK1 z 
Al. Jana Pawła II w świetle doniesień medialnych. 

28. Informacja Prezydenta Miasta Częstochowy w sprawie konkursu na utworzenie Centrum 
Częstochowskiego Systemu Wsparcia w świetle doniesień medialnych. 

29. Pytania radnych. 

30. Interpelacje radnych. 

31. Informacja bieżąca Prezydenta Miasta Częstochowy. 

32. Wolne wnioski i oświadczenia radnych, Prezydenta i inne zgłoszone do porządku obrad. 
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33. Zamknięcie obrad XLV Sesji Rady Miasta Częstochowy. 
 
Ad. pkt 4. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski zwrócił się do Radnych z pytaniem, czy mają uwagi do 
protokołu z obrad XLIV sesji Rady Miasta. 

Uwag do protokołów nie zgłoszono.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie protokół z obrad XLIV sesji Rady 
Miasta. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się 
przyjęła protokół z obrad XLIV sesji Rady Miasta Częstochowy. 
 
Ad. pkt 5 
Informacja Prezydenta Miasta Częstochowy oświadczenia majątkowego 
 
Prezydent Miasta Częstochowy Krzysztof Matyjaszczyk Szanowni Państwo pozwólcie, że w trzech 
słowach wyrażę swoje zdziwienie, że punkty w porządku obrad ustaliliście Szanowni Państwo w ten sposób, 
że najpierw są pytania i interpelacje, a potem dopiero informacja bieżąca Prezydenta, ale oczywiście to jest 
Wasza, że tak powiem tutaj teraz decyzja i do takiej się podporządkujemy. Informacja  - załącznik nr 3 do 
protokołu. 
        Korzystając z tego, że jestem przy głosie to Szanowni Państwo  chciałbym powiedzieć jeszcze parę 
słów, które być może będą dla Państwa ważne. Otóż w związku z faktem, że w ostatnim czasie nastąpiło 
pewne zbliżenie stanowisk jeśli chodzi o Klub Platformy Obywatelskiej, Klub Mieszkańcy Częstochowy, 
wpsólna konferencja, wspólnie podpisane stanowisko i apel skierowany do mnie, postanowiłem ponowić 
swoją prośbę do lidera ugropowania Klubu Mieszkańcy Częstochowy Marcina Marandy, aby chciał 
skorzystać z mojej propozycji, która była składana już wcześniej, wszedł do oficjalnej koalicji w mieście i 
wspólnie razem, żebyśmy mogli rozwiązywać jeszcze szybciej i skuteczniej te, które są potrzebne do 
rozwiązania w mieście, będzie dzięki temu możliwość realizacji punktów, pomysłów z kampanii wyborczej, 
będzie możliwość realizacji wielu różnych planów i pomysłów składanych w ramach zapowiedzi. Mam 
nadzieję, że doczekam się pozytywnej odpowiedzi na ten mój apel, a drogi Marcinie skoro miałeś wątpliwość 
czy moja propzycja skierowana do Ciebie w naszej rozmowie przed sesją jest propozycją poważną to 
składam ją jeszcze raz w obecności całej Rady, mam nadzieję, że teraz już nie ma żadnych wątpliwości, 
liczę na Ciebie, że będziesz chciał wejść do koalicji i będziemy mogli wspólnie razem realizować wiele 
dobrych i korzystnych dla naszych mieszkańców propozycji. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński ja rozumiem z jednej strony podenerwowanie Pana Prezydenta, że Klub 
Radnych Mieszkańcy Częstochowy potrafi w słusznych sprawach współpracować z innymi środowiskami 
natomiast zwracam uwagę, że Pan Prezydent przed chwilą nadwyrężył poważnie statut Miasta Częstochowy 
i chciałbym prosić o wyjaśnienie w jakim trybie Pan Prezydent tę ostatnią wypowiedź sformułował, ponieważ 
jesteśmy w punkcie sprawozdanie Prezydenta Miasta z analizy oświadczeń majątkowych złożonych w roku 
2017 i ta wypowiedź zupełnie nie przystaje do tematu, który jest zawarty w tym punkcie, więc ja bym prosił 
Pana Prezydenta po pierwsze, żeby nie łamał statutu, bo albo to świadczy o niekompetencji albo o pewnej 
manipulacji rzeczywistością także bardzo proszę o trzymanie się statutu i postępowanie zgodnie z tematyką i 
nie rozwijanie dyskusji na inne tematy. Dziękuję. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski przypominam, że przed chwilą jako Rada przesunęliśmy 
punkt Informacja bieżąca na koniec sesji czyli zapewne planowo Pan Prezydent chciał to powiedzieć w 
informacji bieżącej, a po drugie Pan Prezydent ma większe uprawnienia niż my, może zabierać głos poza 
kolejnością, w dowolnym momencie. 
 
Prezydent Miasta Częstochowy Krzysztof Matyjaszczyk moje wystąpienie Szanowni Państwo było  jak 
najbardziej na temat, liczę na to, że Marcin Maranda przyjmując moją propozycję będzie też zobligowany do 
złożenia oświadczenia majątkowego wstępnego wtedy kiedy rozpocznie swoją kadencję jako Wiceprezydent 
Miasta Częstochowy, bo taką propozycję złożyłem. Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Marcin Maranda proszę o głos Panie Przewodniczący, Pan powinien 
stać na straży statut Panie Przewodniczący. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski właśnie stoję i nie udzielam Panu głosu stojąc na straży 
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statutu Panie Przewodniczący. Punktem jest informacja o oświadczeniach majątkowych. Bardzo proszę w 
sprawie formalnej lub jeżeli Pan to nadużyje (Radny Krzysztof Świerczyński) natychmiast odbiorę Panu głos. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński szkoda, że Pan Przewodniczący tak chętnie nie odebrał głosu Panu 
Prezydentowi, który wyraźnie nadużył statut miasta. Sprawa formalna jest następująca, proszę nie podnosić 
głosu na Radnych. 
 
Ad. Pkt. 6 i 7 
Informacja bieżąca Przewodniczącego Rady Miasta Częstochowy za okres od 7 września 2017 roku 
do 11 października 2017 roku 

 

Przewodniczący Rady wraz z Wiceprzewodniczącymi reprezentował Radę Miasta podczas następujących 
spotkań:  
 
7 września 
 - Five o'clock – odsłonięcie klawiatury, Jerzy Kędziora jako honorowy członek Stowarzyszenia Jazzu 
Tradycyjnego 
8 września 
- w biegu ulicznym XXVIII „Złota Mila Częstochowy” 
 
9 września 

 w Dniu Działkowca ROD „Rząsawa” 
10 września 

 Razem Bezpieczniej, Wyścig 1/4 Mili 
13 września 
 - Promocja Rodzicielstwa Zastępczego – Stowarzyszenie na Rzecz Pomocy Dzieciom i Rodzinie, Plac 
Biegańskiego 
 
16 września 

 stadion Skry, mecz Oldboyów 

 w obchodach 120 rocznicy ogrodnictwa – ROD Wypalanki 

 Ratusz – prof. Marceli Antoniewicz – o symbolach narodowych 
 
17 września  

 w Turnieju Piłki Nożnej Orlików – 95 – lecie Victorii 

 Koncert finałowy VII Festiwalu Muzyki Rodziny Bachów – kościół ewangelicki 
 
20 września 

 spotkanie Klubu Literackiego Metafora – wieczór poezji Gaude Mater  
 
22 września 

 Gala Ekonomii Społecznej - Filharmonia 
 
28 września 

 w uroczystości otwarcia Oddziału Leczenia Dorosłych Chorych ze Śpiączką w Centrum Leczenia 
Dorosłych w Częstochowie 

 
29 września do 2 października udział wraz z Wiceprzewodniczący Rady Miasta Arturem Gawrońskim w 
obchodach Dni Pińska. 
 
3 października 

 w inauguracji roku akademickiego 2017/2018 Politechniki Częstochowskiej 
 
4 października 

 w inauguracji roku akademickiego Akademii im. Jana Długosza 

 w inauguracji roku akademickiego 2017/2018 Stowarzyszenia Częstochowskiego Uniwersytetu 
Trzeciego Wieku 

5 października 

 w inauguracji roku akademickiego 2017/2018  Uniwersytetu Trzeciego Wieku przy Wydziale 
Zarządzania Politechniki Częstochowskiej 
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6 października 

 w tradycyjnym spotkaniu Bractwa Żubrów 

 w Światowym Dniu Turystyki wraz z m.in. wręczeniem Certyfikatów Częstochowskiej Organizacji 
Turystycznej 

 Amazonki - Filharmonia 
 
7 października 

 Myting Amazonek 
 
8  października 

 w XIV Jurajskim Pikniku Rodzinnym na zaproszenie Ośrodka Szkolno – Wychowawczego nr 5 w 
Częstochowie 

 
Następnie Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski przedstawił informację o oświadczeniach 
majątkowych – załącznik nr 4 do protokołu. 
 
Ad pkt.8 
Wystąpienia zaproszonych  gości. 
 
Żaden z zaproszonych gości nie zabrał głosu w tym punkcie. 
 
Ad pkt.9. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o zgłaszanie kandydatur do Komisji Uchwał 
i Wniosków. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński w imieniu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwość 
zgłosił kandydaturę Radnego Jerzego Nowakowskiego. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Marcin Maranda w imieniu Klubu Radnych Mieszkańcy Częstochowy 
zgłosił kandydaturę Radnego Zbigniewa Mizgalskiego. 
 
Radny Zbigniew Niesmaczny w imieniu Klubu Radnych SLD zgłosił kandydaturę Radnego Dariusza 
Kapinosa. 
 
Radni wyrazili zgodę na udział w Komisji Uchwał i Wniosków. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie następujący skład Komisji Uchwał i 
Wniosków: Radny Dariusz Kapinos, Radny Zbigniew Mizgalski,  Radny Jerzy Nowakowski. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 21 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się przyjęła ww. skład Komisji Uchwał i Wniosków. 
 
Ad. Pkt. 10 i 11 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie: 

 zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Częstochowy na lata 2017 – 2033. 
(BR.10.XLV.17) - załącznik nr 5 do protokołu. 

 zmian w budżecie miasta Częstochowy na rok 2017. (BR.11.XLV.17) - załącznik nr 6 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 7 do protokołu. 
Opinia Komisji Skarbu -  załącznik nr 8 do protokołu. 
Autopoprawka  -  załącznik nr 9 do protokołu. 
 
Radny Piotr Wrona Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie mam kilka pytań do tego punktu. Jednym z 
punktów to będzie szeroko rozumiana to budowa przedłużenia Alei Bohaterów Monte Cassino. Chciałbym 
się dowiedzieć skąd się wzięła ta pozycja 1 662 000, rozumiem, że część z tej kwoty 1 154 000 zostało 
uzyskane w ramach dotacji celowej, a pozostała część tej kwoty 508 531 zł zostało przesunięte z programu 
budowy i przebudowy ulic. Tutaj chciałem się dowiedzieć co to będzie za inwestycja, czego to jest dalsza 
część, czego dotyczy. I i II część z czego konkretnie zostało zabrane te 508 531 zł.  
   Drugie pytanie będzie dotyczyło budowy promenady śródmiejskiej. Tam została zmiana harmonogramu, 
pytanie na kiedy jest, co z tym jest związane z tą zmianą harmonogramu, na kiedy może być już ta 
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promenada ukończona.  
      I trzecie pytanie dotyczy autopoprawki, którą przed chwileczką dostaliśmy, to chodzi o przebudowę ul. 
Kiedrzyńskiej na odcinku Inwalidów Wojennych – Dekabrystów. Jest tutaj zmniejszenie na tym wydatku, w 
związku z tym, że przed sesją rozmawiałem z Panem Prezydentem i ja mam prośbę, żeby Pan Prezydent 
autopoprawką usunął ten punkt, bo mam nadzieję, że spotkamy się w przyszłym tygodniu z Panem 
Prezydentem i nie wiadomo co tutaj będzie, jak dalej będzie wyglądała ta budowa. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Piotr Strach Szanowny Panie Prezydencie, wczoraj o 15.30 skończyła się Komisja Skarbu, na której 
dyskutowaliśmy o wszystkich zmianach, tymczasem okazuje się, że dziś rano mamy tych zmian na miliony  
w budżecie miasta. Wiemy, że Urząd Miasta kończy pracę o 15.30, co takiego się wydarzyło między godz. 
15.30, a dzisiaj rano, że nagle Pan Prezydent przedstawi nam listę całą zmian, którą mogliśmy 
przedyskutować na Komisji Skarbu czy przedwczoraj na Komisji Gospodarki. To jest kolejny raz kiedy stawia 
się Radę Miasta w sytuacji kiedy nie ma czasu na głębokie analizy, a znając praktykę Pana Prezydenta na 
sesji to po prostu odpowiedzi są niewyczerpujące i zdawkowe. Wydaje mi się, że to jest kolejny przykład 
psucia samorządu, wykorzystywania procedur przeciwko Radzie Miasta. Dziękuję. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński ja zacznę od konkretnych pytań, a skończę na takiej uwadze natury 
ogólnej. Pierwsze moje pytanie dotyczy zadania, które pojawiło się w budżecie miasta, mianowicie dotacja 
celowa dla MOSiRu na modernizację miejskiego stadionu piłkarskiego Raków z kwotą 40 tys. zł i tu pytanie 
na co konkretnie mają zostać przeznaczone te pieniądze?  
    A drugie pytanie dotyczy tego, o czym zaczął mówić Pan Radny Piotr Strach, a mianowicie zmniejszeń na 
programie budowy i przebudowy ulic. Początkowo zmiana opiewała na kwotę zmniejszenia 508 tys., po 
dzisiejszej zaskakującej autopoprawce mamy kolejne zmniejszenie o kwotę 700 tys. zł. Ja bym w tym 
momencie prosił o rozszerzoną odpowiedź na co w ciągu bieżącego roku, zostały spożytkowane pieniądze 
zapisane na programie budowy i przebudowy ulic, jakie inwestycje są w trakcie realizacji i zaplanowane do 
realizacji i jaka kwota została jeszcze nierozdysponowana z tego programu budowy i przebudowy ulic. 
Ponieważ mamy październik, do końca roku zostało niewiele czasu, a tu okazuje się, że nagle ponad 1 200 
000 zł my mamy jeszcze niezagospodarowanych pieniędzy w programie budowy i przebudowy ulic. Takie 
postępowanie dla mnie rodzi wątpliwości co do właściwego i kompetentnego wykorzystania pieniędzy z 
programu budowy i przebudowy ulic albo celowe działanie taką swego rodzaju grę zabezpieczania pewnych 
środków w tym programie na inne wynikłe w trakcie roku budżetowego cele. 
    Natomiast co do zasady to nie po raz pierwszy mamy do czynienia z sytuacją, że Pan Prezydent w mojej 
opinii gra na nosie Radzie Miasta i próbuje nas stawiać przed faktami dokonanymi, zaskakującymi 
poprawkami, ale niestety wiele osób może dojść do wniosku, że to nie jest przejaw sprytu i sprawnego 
zarządzania miastem, a po prostu niekompetencji. Także proszę o ustosunkowanie się do tych kwestii i 
odpowiedź na pytanie. Dziękuję. 
 
Radny Andrzej Sowa ja również w tym samym tonie bym postawił pytanie dotyczące niedawno 
przedstawionej, przed chwilą autopoprawki i chciałbym uzyskać szczegółowe informacje jakie są przyczyny 
właśnie zmniejszeń po kolei, które są tutaj wymienione i chciałbym informacje dotyczące zwiększeń. Czy te 
zwiększenia dotyczące budowy przedłużenia Alei Bohaterów Monte Cassino i całej drogi 908 czym to jest 
podyktowane i czy ta kwota 1 200 000 zł to jest jeszcze kwota dodatkowa do tego wcześniejszego 
zwiększenia i tu też pytanie by dotyczyło kolejne w tym samym zakresie dotyczy to budowy węzłów 
przesiadkowych, bo tutaj jest zwiększenie o 200 tys. bardzo bym prosił jaka jest przyczyna tego. Czy my 
jesteśmy jeszcze w tym roku w stanie te pieniądze przeznaczyć, wydatkować tak, żeby był pożądany efekt. 
Dziękuję bardzo. 
 
Radny Piotr Wrona Panie Prezydencie jeszcze jedno pytanie dotyczące autopoprawki, widzę, że 
zwiększamy o system częstochowskiego roweru miejskiego o 206 tys. chciałbym dowiedzieć się jaka będzie 
ostateczna kwota tego całego systemu. Dziękuję. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński drugi raz dlatego, że bardzo trudno jest odnosić się do poprawki, którą 
dostało się za 5 12, a rzeczywiście jakby tak ogólnie spojrzeć na bilans kwot, które pojawiły się w tej 
autopoprawce to są duże większe niż w pierwotnym projekcie uchwały i teraz zauważamy, że wśród 
zmniejszeń jest zmniejszenie programu budowy i przebudowy chodników i miejsc parkingowych o kwotę 324 
tys. zł. Natomiast jeżeli pamiętamy dobrze to ten program nie miał zbyt dużej kwoty początkowej, więc stąd 
moje pytanie jakich inwestycji w ramach tego programu, bo skoro program to rozumiem, że jakieś inwestycje 
były zaplanowane, których inwestycji w zakresie budowy chodników i miejsc parkingowych nie udało się 
zrealizować.  
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak jak to mówią na jednym z filmów zostałem pozbawiony 
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całego jadu w związku z wiekiem, który już osiągnąłem, ale czasami mi rozsądek nie pozwala, żeby tego 
jadu nie użyć. Otóż moi drodzy Państwo trzeba być naprawdę ślepym i głuchym, żeby nie wiedzieć co się 
dookoła dzieje i dziwię się np. niektórym Radnym, którzy pytają, którzy mnie nawiedzają bardzo często i 
pytają mnie i mają dokładną wiedzę, informację dlaczego, co i dlaczego jak się dzieje. Proszę Państwa  
mamy do czynienia z czymś co może przerodzić się tak jak parę ładnych lat temu w katastrofę. Czyli mamy 
boom budowlany, który może się przerodzić w katastrofę dla firm. Nasze działanie m.in. polegające na 
odstąpieniu od realizacji pewnych inwestycji wynika przede wszystkim z jednej rzeczy. Mamy teraz sytuację 
taką, w której albo nie mamy ofert, albo mamy oferty totalnie z kapelusza. Ktoś pogadał OK zrobię coś za 60 
– 70% drożej niż są przewidziane koszty. I rzuca to na zasadzie złapią, będę się potem martwił. Wystarczy 
przeczytać to co głoszą przedsiębiorcy i to co mówią dookoła ludzie z branży. Jest dramat jeśli chodzi o 
poziom wykonywania robót. Nie ma kim robić. Nie ma problemów z tym, żeby było finansowanie, nie ma 
problemów z tym, żeby były pozwolenia, nie ma kim. To jest jedno.  
     Drugie. Zachowujemy się jak wilk przeciwko wilkowi. Jeden z przedsiębiorców, który złożył ofertę na duży 
projekt inwestycyjny w mieście infrastrukturalny kalkulował jako koszty. Poszedł do swojego partnera 
biznesowego i mówi, za ile mi sprzedasz kruszywo? Za 20 zł. Fajnie, dobra, tak kalkuluję. Po 4 miesiącach 
od złożenia oferty po rozstrzygnięciu przetargu to samo kruszywo zostało temuż człowiekowi zaoferowane, 
ale za 60. W związku z tym przedsiębiorcy, którzy składają oferty wychodzą z założenia, sorry ja naprawdę 
nie wiem co mnie jutro czeka i rzucam kwoty z kapelusza. Sami dokładnie wiecie Panie i Panowie Radni, że 
to nie jest tak, że my możemy sobie manipulować budżetem i zapisanymi wydatkami w budżecie jak nam się 
żywnie podoba, tam gdzie jest to możliwe tam to robimy. Natomiast przesunięcie pewnych wydatków bądź 
usunięcie pewnych wydatków z budżetu wymaga zgody Rady, a żeby wymagało zgody Rady to potrzeba jest 
czasu. Mieliśmy poważną dyskusję wczoraj m.in. z udziałem Miejskiego Zarządu Dróg i Transportu i 
udziałem Wydziału IZ dotyczącej poziomu wykonania i ryzyk związanych z wykonaniem robót. Pewne roboty, 
które zostały przesunięte i usunięte z budżetu tak naprawdę z budżetu 2017 te pieniądze pójdą na inne 
majątkowe cele, ale potrzebna jest zgoda Państwa Radnych i proszę się nie obrażać, że ta zgoda Państwa 
Radnych proszona jest w trybie ekstraordynaryjnym, bo nam takie rzeczy wyłażą tak czasami. Jest termin do 
rozstrzygnięcia, termin upływa 2 dni temu, co mam robić, mam czekać następne 30 parę dni i być w 
listopadzie i mieć z głowy. Nie, trzeba reagować tu i teraz. Stąd m.in. tak obszerna autopoprawka, a w 
szczegółach Pan Dyrektor Sikora. 
 
Dyrektor MZDiT Mariusz Sikora Szanowni Państwo większość tych przesunięć, które Państwo macie przed 
sobą są związane przede wszystkim z uporządkowaniem budżetu w II połowie roku i tak też się stało.  
Zwiększenie na drogę 908 tej kwoty wynika z przyspieszenia prac. Chcemy jak najszybciej tak naprawdę 
oddać drogę do użytkowania. Mam nadzieję, że to będzie w tym roku wykonawca jest w stanie wykonać te 
prace dlatego też postanowiliśmy zwiększyć budżet tegoroczny, aby można było to sfinansować.  
    Następne przesuniecie, o którym Państwo mówiliście czyli program budowy i przebudowy dróg są to 
pieniądze, które w tym programie były zapisane na wykupy gruntów i w tej chwili przesuwamy je do Wydziału 
Mienia, aby te wykupy mogły nastąpić. Problem budowy i przebudowy chodników chcielibyśmy zwiększyć ze 
względu na otwarty przetarg, gdzie przewidywaliśmy kwotę ok. 1 mln zł na realizację zadania, niestety 
najtańsza oferta opiewa na kwotę ok. 1 200 000 i dlatego też jest zmiana w budżecie programu budowy i 
przebudowy chodników. I to są te najważniejsze zmiany, które są. Natomiast tak jak powiedziałem są to tylko 
i wyłącznie przesunięcia w realizacji już otwartych przetargów, bądź realizowanych zadań. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński ja nie do końca teraz zrozumiałem Pana Dyrektora Sikorę, bo wyraźnie w 
autopoprawce jest mowa o zmniejszeniu planu na zadaniu budowa i przebudowa chodników i miejsc 
parkingowych o kwotę 324 tys. zł. Natomiast nie mogę milczeć kiedy Pan Prezydent Soborak wypowiada 
słowa dotyczące tego, że zmiany w budżecie, że przesuwanie pieniędzy, że wykreślanie wymaga zgody 
Rady Miasta. Nie mogę milczeć dlatego, że w ubiegłym roku dokładnie w lipcu miała miejsce sytuacja bez 
precedensu kiedy to Pan Prezydent swoim zarządzeniem skasował jedną inwestycję pt. przebudowa ul. 
Hetmańskiej na Stradomiu, jednym swoim zarządzeniem, więc naprawdę te słowa są nie na miejscu, że do 
zmian w budżecie jest potrzebna zgoda Rady Miasta. Pan Prezydent zapewnił sobie w uchwale budżetowej 
tak szeroko rozwinięte kompetencje w zakresie dokonywania zmian w trakcie roku, że tak naprawdę jest w 
stanie nie tylko wprowadzać nowe zadania, przesuwać pieniądze z jednych zadań na drugie, a wręcz 
kasować zadania budżetowe i to wszystko wbrew woli Rady Miasta jakby nadużywając swoich uprawień Pan 
Prezydent jest w stanie zmieniać budżet, więc proszę nie tłumaczyć nam, że pewne rzeczy nie zostały 
prostowane dlatego, że musiała to zrobić Rada Miasta. Dziękuję. 
 
Radna Monika Pohorecka ja mam pytanie do Pana Dyrektora, ponieważ no dziękuję za tę odpowiedź, ale 
ona była jak dla mnie zbyt ogólna i zbyt lakoniczna i zupełnie nie wyczerpywała naszych pytań, więc ja 
dopytuje teraz szczegółowo Pana Prezydenta albo Pana Dyrektora z czego wynika zmniejszenie planu na 
zadaniu budowa mostu nad rzeką Kucelinką o kwotę 50 tys. zł. Z czego ona wynika i jakie ona będzie miała 
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przełożenie na konkretną praktykę. Tzn. czy ten most będzie zbudowany? Dlaczego 50 tys. zł mniej w tym 
zadaniu? Bardzo proszę o odpowiedź. Wiemy jaki to jest teren, jakie zagrożenia tam są i jakie ryzyko niesie 
za sobą. Bardzo proszę o odpowiedź.  
 
Radny Andrzej Sowa ja do Pana Prezydenta Soboraka, Panie Prezydencie część rzeczy, bo jak rozumiem 
odpowiadał Pan w moim imieniu, że ja przychodzę do Pana i powinien wiedzieć takie informacje dlaczego są 
zmiany w budżecie. Panie Prezydencie jak  są zmiany to powinno być uzasadnienie. Nie ma uzasadnienia, 
więc pytamy i Radni mają prawo pytać, a Państwo i kierownicy merytoryczni powinni m.in. odpowiadać. 
Natomiast jak gdyby reasumując wyciągnąłem taką refleksję, ceny na rynku usług budowanych i surowców 
są za wysokie dlatego nie będziemy realizować inwestycji i będziemy jak gdyby lokować te fundusze w inne 
czynności mam na myśli wykupy gruntów itd., itd. To proszę mi powiedzieć jaka jest strategia miasta 
długofalowa, bo ceny na rynku usług budowanych pewnie nie spadną, bo perspektywa dopiero funduszy 
europejskich dopiero się rozwija i to do 2020 r. no to będzie hossa. To co to będzie wniosek taki, że nie 
będziemy budować? Nie będziemy inwestować? Jaka jest strategia wobec tego? Jakie miasto ma plany 
długofalowe na dalszą część? 
 
Radny Piotr Strach ja bym się odniósł do wypowiedzi Pana Radnego Sowy, rzeczywiście trochę się Pan 
Prezydent Soborak zagalopował i cyt. „tu trzeba być ślepym i głuchym” w odniesieniu do Radnych, to były 
niepotrzebne słowa zwłaszcza, że w przypadku roweru miejskiego, na który zwiększamy pieniądze nie 
dotyczą materiałów budowanych i kruszywa i mam pytanie czy rowery rzeczywiście podrożały o 200 
tys.?Dziękuję bardzo. 
 
Dyrektor MZDiT Mariusz Sikora Szanowni Państwo ja może do Pani Radnej Pohoreckiej, przepraszam za 
brak odpowiedzi natomiast inwestycja nie jest zagrożona, tutaj kwota 50 tys. wynika tylko i wyłącznie z tego, 
że ona zostaje w budżecie i dlatego przesuwamy ją na inne zadania. Natomiast powtórzę jeszcze raz 
program budowy i przebudowy dróg w swoim zakresie posiada również elementy wykupu i te pieniacze były 
w programie przebudowy i budowy dróg, one w tej chwili przechodzą tylko merytorycznie do Wydziału 
Mienia, aby te wykupy można było zrealizować. Nie wiem czy jeszcze uszczegółowić jakaś odpowiedź, 
natomiast są to tematy związane z realizacją zadań, natomiast, żeby je zrealizować trzeba pewne 
przesunięcia w budżecie wykonać i dlatego się one dzisiaj znalazły.  
 
Radny Krzysztof Świerczyński ja nie dosłyszałem odpowiedzi na temat mojego pytania na co będzie 
przeznaczona kwota 40 tys. zł w kwestii modernizacji stadionu piłkarskiego Raków, ale też druga rzecz, bo 
ciągle ja jakby powątpiewam w tą logikę, która prezentuje Pan Prezydent Soborak, bo mówimy o hossie na 
rynku, o tym, że wykonawcy proponują kwoty z sufitu zawyżone, a z drugiej strony cały czas aktualnie mamy 
sytuację z tym m.in. na Radach Dzielnic kiedy Pan Prezydent opowiada rożne piękne rzeczy na temat 
miasta, że jesteśmy tak wspaniali i tak skuteczni, że wiele inwestycji idzie znacznie poniżej kosztorysu. Tak 
jak miało to miejsce z przedłużeniem Monte Cassino, gdzie była kwota 120 mln planowana ok., a jest to 
realizowane za 60 mln, jak w przypadku przebudowy DK1 w Częstochowie, gdzie było zapisane tam 190 
mln, poszło za 130 parę, więc ta logika, ja tego nie rozumiem co tu jest nie tak? 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Jarosław Marszałek Panie Radny nie usłyszał Pan odpowiedzi, bo nie dał 
nam Pan szansy odpowiedzieć. Już Panu odpowiadam, 40 tys. na RKS Raków będzie przeznaczone na 2 
pozycje jedna to jest wybudowanie parkingu dla pojazdów, które są w służbie, a druga pozycja to jest na 
wybudowanie stanowiska dla kamer, żebyśmy mogli się po prostu w telewizji ładnie prezentować. Dziękuję. 
 
Radny Piotr Wrona Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie ja chciałem się odnieść do słów Pana 
Prezydenta, Panie Prezydencie istnieje coś takiego jak ryzyko biznesowe. Ja tak na szybko sprawdziłem 
ceny, która Pan tak podał, te ceny nie wyglądają tak jak Pan powiedział 20, 60, są bliskie tego co było na 
początku roku 20 – 25 zł, chodzi o tłuczeń. Panie Prezydencie nie doczekałem się odpowiedzi na pytanie 
dotyczące ul. Kiedrzyńskiej. Jestem umówimy z Panem Prezydentem na tzw. wizje lokalną w przyszłym 
tygodniu i chciałbym, żeby Pan Prezydent autopoprawką wstrzymał to zmniejszenie, bo możliwe, że trzeba 
tam jakieś poprawki zrobić. Dziękuję. 
 
Radny Jerzy Nowakowski w zwiększonych wydatkach majątkowych jest taki zapis rozbudowa DK46, ul. 
Głównej – Przejazdowej, przypomnę kluczowe zadanie jeśli chodzi o układ drogowy w Częstochowie i jest 
tutaj zwiększenie o 10 tys. na konieczność pozyskania ekspertyz prawnych. Czy tak duże zadanie nie miało 
ekspertyz prawnych, czy wyszły, pokazały się jakieś trudności, że musieliśmy dodatkowe ekspertyzy 
pozyskać. Bardzo bym prosił o udzielenie odpowiedzi. 
 
Dyrektor MZDiT Mariusz Sikora Szanowni Państwo ekspertyzy prane, o których Pan Radny był raczy 
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wspomnieć dotyczą tylko i wyłącznie oceny złożonych już ofert, które w tej chwili posiadamy. Może powiem o 
skomplikowalności tego przetargu, ponieważ w zadaniu tym mamy różne porozumienia m.in. z wodociągami, 
jesteśmy na etapie zakończenia porozumienia z PKP i chodzi tylko i wyłącznie o ocenę tak naprawdę 
zasobu tego co PKP będzie przebudowywało i tego co będzie przebudowywane w ramach inwestycji 
wodociągowej. Tutaj te rozbieżności finansowe są na tyle duże, że taka ekspertyza prawna potrzebna nam 
jest do rozstrzygnięcia przetargu. I to jest właśnie ta kwota.  
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak treść autopoprawki nie ulega zmianie jeśli chodzi o ul. 
Kiedrzyńską, to nie jest działanie na nasze ewentualne przyszłotygodniowe spotkanie, które miało charakter 
interwencyjny, a nie charakter fundamentalny. To jest jedno.  
   Drugie. Młodemu Panu Radnemu Świerczyńskiemu, za co za chwilę pewnie mi się dostanie trzeba 
pamiętać o tym, że dziś nie mam grypy, a jutro ją mogę mieć, rozstrzygnięcia przetargów zostały wykonane 
trochę wcześniej i chwała Panu Bogu i nam wszystkim, że te rozstrzygnięcia były takie, a nie inne jakie teraz 
i powinniśmy się cieszyć z tego powodu, bo teraz byłby płacz i zgrzytanie zębów. Takie są fakty. Jak ktoś 
zamyka oczy na to i nie widzi jak się zmienia rzeczywistość gospodarcza w tempie szokującym wręcz no to 
potem jest tego typu reakcja. Trzeba pamiętać jeszcze o jednej rzeczy, że pewne zmiany są możliwe na 
poziomie zarządzenia Pana Prezydenta i Pan Prezydent korzysta z przysługującego mu prawa natomiast 
pewne zmiany nie są dopuszczalne zarządzeniami m.in. przesunięcia wydatków między poszczególnymi 
rodzajami w ramach budżetu i między poszczególnym wydziałami. Dziękuję. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.10.XLV.17 wraz z autopoprawką. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 6 głosach przeciwnych i 8 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Częstochowy na lata 2017 – 
2033. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.11.XLV.17 wraz z autopoprawką. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 7 głosach przeciwnych i 7 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie zmian w budżecie miasta Częstochowy na rok 2017. 
 
Ad.pkt.12 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości w 2018 roku (BR.15.XLV.17)  - załącznik nr 10 do 
protokołu  
Opinia Komisji Skarbu -  załącznik nr 8 do protokołu. 
Autopoprawka -  załącznik nr 11 do protokołu. 
 
Radny Andrzej Sowa Szanowni Panowie Prezydenci, Wysoka Rado, Szanowni mieszkańcy, osoby 
zgromadzone. Odpowiadając na pewne zapotrzebowanie społeczne jak i również na takie czynniki 
stymulujące rozwój miasta będziemy składać kilka zmian do tego projektu uchwały, te zmiany będą miały na 
celu zmniejszenie, nieduże zmniejszenie tych stawek podatkowych, które zaproponował nam Pan 
Prezydent. A dlaczego to robimy akurat? Robimy to w trosce o miasto, o naszych mieszkańców, żeby im się 
lepiej tutaj żyło, mogli się tutaj rozwijać i mogli tutaj w tym mieście mieszkać bezpiecznie. Niskie podatki to 
sposób przede wszystkim na pozyskanie mobilnej bazy podatkowej czyli na przyciągniecie kapitału, 
inwestycji firm, które spowodują wpływy do naszej kasy miejskiej. Te podatki i te przychody własne, te 
podatki od nieruchomości mogą być w perspektywie długofalowej o wiele wyższe dlatego trzeba podejść 
tutaj prospołecznie, w stosunku do przedsiębiorcy. Ja przypomnę, że w latach 2011 – 2016 te najbardziej 
popularniejsze podatki wzrastały i tak np. podatek od gruntów w 2011 r. wynosił 0,41 zł, a w 2016 już 0,47. 
Jest zwyżka o prawie 15%. Mnie się wydaje, że w tej chwili jest bardzo dobry czas na to, żeby te podatki 
obniżyć, ponieważ przychody z PIT i CIT wzrastają i nie będzie to tak odczuwalne do kasy miejskiej, a tak jak 
mówię w polityce długofalowej na pewno te czynności dotyczące zmniejszenia podatków na pewno 
spowodują, że te przychody własne miasta będą większe. Dlatego proponuje wprowadzić kilka zmian, tak jak 
powiedziałem na początku też te zmiany nie są chaotyczne, nie są duże, tak, żeby pokazać pewna drogę, 
ale w którym kierunku chcemy iść, żeby nasi mieszkańcy bezpiecznie i komfortowo mogli się tutaj osiedlać, 
mieszkać, prowadzić swój biznes, wiązać po prostu nadzieję z tym miastem. One mają pokazać drogę, a 
mają nie zachwiać dochodów własnych gminy. I tak już konkretnie poprawka stanowi załącznik nr 12 do 
protokołu. Szanowna Rado bardzo proszę o przyjęcie naszych proponowanych tutaj zmian, pochylenie się i 
pozytywne zagłosowanie. Dziękuję bardzo. 
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Radny Krzysztof Świerczyński stanowisko Klubu Radnych Mieszkańcy Częstochowy w sprawie podatków 
jest stabilna, takie samo jak każdego roku. Uważamy, że miasto powinno prowadzić przyjazną politykę 
podatkową, ponieważ obniżki podatków mogą skutkować pozytywnymi zjawiskami. W tym miejscu nie 
zamierzamy licytować się o kilka groszy z propozycjami, które przedstawił Pan Radny Sowa, z  jednym 
wydatkiem, a mianowicie poprawka stanowi załącznik nr 13 do protokołu. Motywujemy swoją propozycję 
tym, iż powinniśmy wychodzić naprzeciw naszym przedsiębiorcom, zachęcać do inwestowania w 
Częstochowie, jesteśmy przekonani, że długofalowo taka zmiana przyniesie ożywienie gospodarcze i bardzo 
pozytywne rezultaty. A na dowód tego, że mamy rację w tym zakresie podam jedne przykład. Od kilku lat 
prowadziliśmy dyskusję w sprawie opłaty od środków transportu i przez wiele lat słyszeliśmy ze strony 
Urzędu Miasta, Panów Prezydentów argumentację, że zmniejszenie podatków wcale nie musi skutkować 
pozytywnym efektem w postaci trendu jakby takiego, że mamy większą tą bazę podatkową i wpływy wcale 
nie spadają. Natomiast w tej chwili już na komisjach jesteśmy przekonywani, że tutaj tendencja jest bardzo 
korzystna i bardzo dobra i w związku z tym nasza propozycja, że również w zakresie podatku od 
nieruchomości należy iść w tym samym kierunku zwłaszcza jeżeli chodzi o ten podatek związany z 
prowadzeniem działalności gospodarczej stąd proponujemy kwotę 20 zł. Ponieważ padły inne propozycje 
także obniżające podatki, więc z uwagą pochylimy się nad nimi i rozważmy możliwość ich poparcia. 
Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Pan Prezydent w swojej poprzedniej wypowiedzi 
wspomniał o boomie gospodarczym w kraju, który powoduje m.in. to, że firmy nawet na dzień dzisiejszy 
podwyższają jeżeli chodzi o kwestie realizacji usług ze względu na ilość realizacji zadań, które są 
wykonywane w całym kraju tylko zresztą Częstochowa ma tutaj swoje zasługi jeżeli chodzi o budownictwo 
realizację dróg. Także mówimy o sytuacji takiej, w której w zeszłym roku dzięki Ministrowi Finansów 
właściwie dokonaliśmy pewnej obniżki podatku, bo te górne stawki zostały przecięte, propozycje Klubu 
Radnych Prawa i Sprawiedliwość idą właśnie w tym kierunku, żeby kontynuować te działania, wspierać 
zarówno mieszkańców jak i przedsiębiorców, ponieważ oni doskonale wiedzą na co mają wydawać własne 
środki finansowe i im więcej środków finansowych właśnie w budżetach firm czy budżetach mieszkańców 
naszego miasta to będzie powodować na pewno korzystne zjawisko jeżeli chodzi o zadowolenie i możliwość 
dalszego inwestowania jeżeli chodzi o firmę. Dlatego proponujemy te propozycje i dlatego prosimy Wysoką 
Radę, prosimy Prezydenta o akceptację, żeby ta dobra zmiana dotarła do naszego miasta i żebyśmy mogli w 
tym momencie doprowadzić do takiej sytuacji, żeby do Częstochowy coraz więcej mieszkańców przyjeżdżało 
nowych i firm coraz więcej mogło inwestować właśnie w naszym mieście. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak najpierw gwoli informacyjnej. Skutki na szybko liczone, 
tam jest jakiś błąd ewentualnie minimalny może być, ale gdybyśmy skonsumowali propozycje Pana Radnego 
Sowy to by nas to kosztowało ok. 3 100 000. Propozycja Pana Radnego Świerczyńskiego i skutki 
ewentualnej propozycji Pana Radnego Sowy to jest ok. 5 789 000 zł. Pragnę tylko zwrócić uwagę Paniom i 
Panom Radnym na jedną rzecz. Podatki pokrywają przede wszystkim wydatki bieżące. Bardzo będę ciekaw, 
gdzie zmniejszymy te wydatki bieżące jak będą propozycje Państwa Radnych. Natomiast proszę pamiętać 
tylko i wyłącznie o tej rzeczy, że podatki idą na wydatki bieżące. Oczywiście będziemy rekomendować 
odrzucenie tych poprawek. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Jerzy Nowakowski w imieniu Komisji Uchwał i Wniosków przedstawił wniosek Klubu Mieszkańcy 
Częstochowy. 
  
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek Klubu Radnych 
Mieszkańcy Częstochowy. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 13 głosach za, 15 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
odrzuciła ww. wniosek.  
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński każda pozycja jest bardzo istotna i dotyczy różnych 
grup podatkowych tak jak mówimy o przedsiębiorcach i mieszkańcach dlatego zwracaliśmy się, aby każdy z 
tych wniosków był głosowany osobno. 
 
Radny Jerzy Nowakowski w imieniu Komisji Uchwał i Wniosków przedstawił wniosek nr 1 Klubu Prawa i 
Sprawiedliwości. 
  
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek nr 1 Klubu Prawa i 
Sprawiedliwości. 
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Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 14 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
odrzuciła ww. wniosek.  
 
Radny Jerzy Nowakowski w imieniu Komisji Uchwał i Wniosków przedstawił wniosek nr 2 Klubu Prawa i 
Sprawiedliwości. 
  
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek nr 2 Klubu Prawa i 
Sprawiedliwości. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 14 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
odrzuciła ww. wniosek.  
 
Radny Jerzy Nowakowski w imieniu Komisji Uchwał i Wniosków przedstawił wniosek nr 3 Klubu Prawa i 
Sprawiedliwości. 
  
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek nr 3 Klubu Prawa i 
Sprawiedliwości. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 14 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
odrzuciła ww. wniosek.  
 
Radny Jerzy Nowakowski w imieniu Komisji Uchwał i Wniosków przedstawił wniosek nr 4 Klubu Prawa i 
Sprawiedliwości. 
  
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek nr 4 Klubu Prawa i 
Sprawiedliwości. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 14 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
odrzuciła ww. wniosek. 
 
Radny Jerzy Nowakowski w imieniu Komisji Uchwał i Wniosków przedstawił wniosek nr 5 Klubu Prawa i 
Sprawiedliwości. 
  
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek nr 5 Klubu Prawa i 
Sprawiedliwości. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 14 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
odrzuciła ww. wniosek. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.15.XLV.17 wraz z autopoprawką. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 14 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
nie podjęła uchwały w sprawie   określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości w 2018 roku 
 
Ad.pkt.13 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
stawek podatku od środków transportowych w 2018 roku.(BR.16.XLV.17) -  załącznik nr 14 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 7 do protokołu. 
Opinia Komisji Skarbu -  załącznik nr 8 do protokołu. 
 
Radny Piotr Wrona ja chciałem dołączyć do głosu, który wcześniej zabrał mój Kolega klubowy wraz z 
Koleżanką Moniką Pohorecką przygotowaliśmy w imieniu Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość poprawki 
do stawek od środków transportu w roku 2018. Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie czy nam się to 
podoba czy nie mamy wzrost gospodarczy, co roku wpływa do budżetu więcej pieniędzy z podatku 
dochodowego CIT i VAT, w przyszłym roku również tak będzie, myślę, że nieduże 5% zmniejszenie we 
wszystkich punktach spowoduje po pierwsze zwiększenie, zadziała dwutorowo, po pierwsze spowoduje 
poszerzenie bazy jeżeli chodzi o środki transportu, a po drugie spowoduje to, że zostanie zmniejszona ilość 
przenoszonych przez różnych przedsiębiorców rejestracji samochodów do innych miasta. Dlatego w imieniu 
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Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość przygotowaliśmy takie poprawki, zmniejszenie wszystkich kwot o ok. 
5% - załącznik nr 15 do protokołu. Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński ja chciałbym tylko dodać Szanowni Państwo, bo 
jakby na podstawie wyników i analiz, które otrzymaliśmy ze strony Urzędu Miasta Częstochowy mówimy o 
sytuacji takiej, że od wielu lat Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwość domagał się obniżki tych cen jeżeli 
chodzi o kwestię podatkową od środków transportu. I jaki to miało skutek, a skutek był taki, że gdybyśmy 
podjęli te działania wcześniej to być może na  dzień dzisiejszy byśmy mieli tych środków transportu dużo 
więcej, pokazują to dane. W 2014 ogólnie 3 888 pojazdów, w 2015 3382, czyli zmalało nam o 500 i w 2016 
dopiero okres, gdzie dokonaliśmy obniżki 2871. Czyli w ciągu niespełna 2 lat uciekło nam 1000 pojazdów. 
1000 pojazdów czyli 1/3 z tych, które płaca podatki w naszym mieście. I Szanowni Państwo dopiero 2017 
rok delikatnie wzrost 2878 czyli kierunek jest dobry. Obniżamy, ściągamy w tym momencie podatników do 
naszego miasta i dzięki temu ta różnica zostaje w tym momencie podatkowa, którą my niby tracimy, a 
straciliśmy prawie 1000 pojazdów w 2 lata możemy w tym momencie zyskać dzięki ściągnięciu tych 
podatników do naszego miasta. Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwość po raz kolejny prosi Wysoką Radę i 
Pana Prezydenta o wniesienie tych poprawek, to jest raptem 5% w skali całości, ale te 5% może się 
przyczynić do wzrostu 10 – 15% i być może odzyskanie tej tendencji z 2014 r. czyli wzrost o 1000 pojazdów 
w naszym mieście. Bardzo dziękuję. 
 
Radny Jerzy Nowakowski w imieniu Komisji Uchwał i Wniosku przedstawił wniosek Klubu Prawa i 
Sprawiedliwości. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek Klubu Prawa i 
Sprawiedliwości. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 14 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
odrzuciła ww. wniosek. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.16.XLV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 13 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie  stawek podatku od środków transportowych w 2018 roku. 
 
Ad.pkt.14 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
opłaty targowej w 2018 roku. (BR.17.XLV.17)  - załącznik nr 16 do protokołu. 
Opinia Komisji Skarbu -  załącznik nr 8 do protokołu. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński konsekwentnie mamy swoje stanowisko w sprawie opłaty targowej już od 
kilku lat, ponieważ jak wiemy miasto może uchwalić opłatę targową, ale nie musi ją uchwalać. Dla nas jest to 
pewien pewien archaizm, w dzisiejszych czasach mamy do czynienia z wysokim poziomem marketyzacji i 
wiemy, że na każdym rogu są różnego rodzaju sklepy wielkopowierzchniowe, nie ma sensu, żebyśmy 
ciemiężyli naszych lokalnych bądź kupców z regionu takim archaizmem jak opłata targowa i my 
rekomendujemy, nie zgłaszamy żadnej poprawki tylko rekomendujemy głosowanie przeciwko uchwale w 
sprawie opłaty targowej czego skutkiem będzie brak opłaty targowej w mieście Częstochowa. Wiemy, że są 
takie przypadki w kraju, dobrze to funkcjonuje, przychody z tej opłaty targowej nie są wysokie, inkaso dość 
drogie, więc logiczną koleją rzeczy jest zrezygnowanie z czegoś takiego jak oplata targowa. Dziękuję. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.17.XLV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 6 głosach przeciwnych i 8 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie opłaty targowej w 2018 roku. 
 
Ad. Pkt. 15 - 18 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie:  

 zmiany uchwały w sprawie zwolnienia z opodatkowania nieruchomości położonych w Częstochowie 
znajdujących się w specjalnych strefach ekonomicznych stanowiących regionalną pomoc 
inwestycyjną. (BR.5.XLV.17) -  załącznik nr 18 do protokołu. 

 zmiany uchwały w sprawie zwolnienia z opodatkowania nieruchomości położonych w Częstochowie 
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stanowiącego regionalną pomoc inwestycyjną.(BR.2.XLV.17) -  załącznik nr 19 do protokołu. 

 zmiany uchwały w sprawie zwolnień z podatku od nieruchomości w zakresie regionalnej pomocy 
inwestycyjnej na wspieranie nowych inwestycji dla przedsiębiorców innowacyjnych lub 
prowadzących działalność badawczo-rozwojową na terenie Miasta Częstochowy.(BR.3.XLV.17) -  
załącznik nr 20 do protokołu. 

 zmiany uchwały w sprawie zwolnienia od podatku od nieruchomości w ramach programu pomocy de 
minimis na tworzenie nowych miejsc pracy.(BR.4.XLV.17) - załącznik nr 21 do protokołu. 

Opinia Komisji Skarbu -  załącznik nr 8 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 22 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.5.XLV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 25 głosach za, 1 głosie przeciwnym i braku głosów wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie  zmiany uchwały w sprawie zwolnienia z opodatkowania nieruchomości 
położonych w Częstochowie znajdujących się w specjalnych strefach ekonomicznych stanowiących 
regionalną pomoc inwestycyjną. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.2.XLV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 24 głosach za, braku głosów przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie  zmiany uchwały w sprawie zwolnienia z opodatkowania nieruchomości 
położonych w Częstochowie stanowiącego regionalną pomoc inwestycyjną. 
 
Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie projekt uchwały na druku BR.3.XLV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 24 głosach za, braku głosów przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie  zmiany uchwały w sprawie zwolnień z podatku od nieruchomości w zakresie 
regionalnej pomocy inwestycyjnej na wspieranie nowych inwestycji dla przedsiębiorców innowacyjnych lub 
prowadzących działalność badawczo-rozwojową na terenie Miasta Częstochowy. 
 
Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie projekt uchwały na druku BR.4.XLV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 27 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie zmiany uchwały w sprawie zwolnienia od podatku od nieruchomości w 
ramach programu pomocy de minimis na tworzenie nowych miejsc pracy.  
 
Ad. Pkt. 19 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
zmiany uchwały Nr 504.XXXVI.2017 z dnia 23.02.2017 r. w sprawie jednostkowej dotacji przedmiotowej dla 
samorządowego zakładu budżetowego Centrum Integracji Społecznej w Częstochowie na 2017 r. 
(BR.12.XLV.17)  -  załącznik nr 23 do protokołu. 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej -  załącznik nr 24 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.12.XLV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie zmiany uchwały Nr 504.XXXVI.2017 z dnia 23.02.2017 r. w sprawie 
jednostkowej dotacji przedmiotowej dla samorządowego zakładu budżetowego Centrum Integracji 
Społecznej w Częstochowie na 2017 r.  
 
Ad. Pkt. 20 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały  w sprawie 
zmiany uchwały w sprawie powierzenia Częstochowskiemu Przedsiębiorstwu Komunalnemu Sp. z o.o. z 
siedzibą w Sobuczynie obowiązkowych zadań gminy z zakresu utrzymania czystości i porządku na terenach 
zieleni miejskiej.(BR.13.XLV.17) -  załącznik nr 25 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 7 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie 
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projekt uchwały na druku BR.13.XLV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 15 głosach za, 3 głosach przeciwnych i 8 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie zmiany uchwały w sprawie powierzenia Częstochowskiemu Przedsiębiorstwu 
Komunalnemu Sp. z o.o. z siedzibą w Sobuczynie obowiązkowych zadań gminy z zakresu utrzymania 
czystości i porządku na terenach zieleni miejskiej. 
 
Ad. Pkt. 21 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie  
wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości stanowiącej własność Gminy Miasto Częstochowa, położonej 
w Częstochowie w pobliżu ul. Kujawskiej. (BR.7.XLV.17) -  załącznik nr 26 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 7 do protokołu. 
Opinia Komisji Skarbu -  załącznik nr 8 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 22 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.7.XLV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 23 głosach za, 4 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości stanowiącej własność Gminy Miasto 
Częstochowa, położonej w Częstochowie w pobliżu ul. Kujawskiej.  
 
Ad. Pkt. 22 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
zmiany uchwały nr 263/XVII/2011 Rady Miasta Częstochowy z dnia 29 grudnia 2011 r. w sprawie wyrażenia 
zgody na oddanie w ponowną dzierżawę nieruchomości gruntowej stanowiącej własność Gminy 
Częstochowa położonej w Częstochowie przy ul. Kasztanowej 11. (BR.9.XLV.17)  -  załącznik nr 27 do 
protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 7 do protokołu. 
Opinia Komisji Skarbu -  załącznik nr 8 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 22 do protokołu. 

W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.9.XLV.17  
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, 1 głosie przeciwnym i braku głosów wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie zmiany uchwały nr 263/XVII/2011 Rady Miasta Częstochowy z dnia 29 grudnia 
2011 r. w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w ponowną dzierżawę nieruchomości gruntowej stanowiącej 
własność Gminy Częstochowa położonej w Częstochowie przy ul. Kasztanowej 11. 
 
Ad. Pkt. 23 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości w rejonie ulic Legionów i Złotej.(BR.8.XLV.17)  -  załącznik nr 
28 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 7 do protokołu. 
Opinia Komisji Skarbu -  załącznik nr 8 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 22 do protokołu. 

  
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.8.XLV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 27 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości w rejonie ulic Legionów i Złotej. 
 
Ad. Pkt. 24 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości zabudowanej stanowiącej własność Gminy Miasto Częstochowa, 
położonej w Częstochowie przy ul. Srebrnej 36a. (BR.6.XLV.17)   -  załącznik nr 29 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 7 do protokołu. 
Opinia Komisji Skarbu -  załącznik nr 8 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 22 do protokołu. 
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W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.6.XLV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 27 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości zabudowanej stanowiącej 
własność Gminy Miasto Częstochowa, położonej w Częstochowie przy ul. Srebrnej 36a.  
 
Ad. Pkt. 25 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości stanowiących własność Gminy Miasto Częstochowa na 
nieruchomość stanowiącą własność Skarbu Państwa. (BR.14.XLV.17) -  załącznik nr 30 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 7 do protokołu. 
Opinia Komisji Skarbu -  załącznik nr 8 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 22 do protokołu. 

W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.14.XLV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 27 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości stanowiących własność Gminy 
Miasto Częstochowa na nieruchomość stanowiącą własność Skarbu Państwa. 
 
Ad. Pkt. 26 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały  w sprawie 
dokonania zmiany w statucie Biblioteki Publicznej im. dr. Władysława Biegańskiego w Częstochowie w 
części dotyczącej lokalizacji filii. (BR.1.XLV.17) -  załącznik nr 31 do protokołu. 
Opinia Komisji Kultury i Promocji -  załącznik nr 32 do protokołu. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński mój głos dotyczy projektu uchwały na druku BR.1 w sprawie zmian w 
statucie biblioteki. Z   uzasadnienia wiemy, że chodzi o połączenie dwóch jakby siedzib filii nr 7 w dzielnicy 
Raków i tutaj jest dużo argumentów za taką decyzją, tzn. że to będzie lepiej, że to będzie w jednym punkcie 
skomasowane, będzie sprawniej, że taka sytuacja ma miejsce w całym mieście. Natomiast o ile ja znam 
sytuację tej filii biblioteki to wiemy o tym, że biblioteka miała otrzymać czy już otrzymała pewne lokale, które 
funkcjonują na parterze budynku przy Al. Pokoju 15/17, gdzie wcześniej mieściły się lokale handlowo 
usługowe i przynajmniej tak jak ja znałem te lokale handlowo – usługowe, bo to były bardzo dobre lokale, z 
których korzystałem naprawa telewizorów, sklep z artykułami remontowo – budowlanymi to mimo wszystko 
te lokale są w bardzo złym stanie technicznym, a w uzasadnieniu czytamy, że połączenie księgozbiorów i 
funkcjonowanie filii nr 7 pod jednym adresem pozwoli uniknąć pokrycia kosztów takiego remontu w tej 
drugiej siedzibie, a w dalszej prospektywnie przyniesie bibliotece oszczędności co ma znaczenie przy stale 
rosnących kosztach i stąd moje pytanie czy miasto na chwilę obecną zabezpieczyło w budżecie niezbędne 
środki na dostosowanie i remont tej nowej części, tych nowych pomieszczeń w budynku Al. Pokoju 15/17. Bo 
o ile tu można się zgodzić z argumentacją, że remonty w siedzibie przy Al. Pokoju 16 rodziłyby koszty, o tyle 
nie można powiedzieć i nie potrafię sobie wyobrazić, żeby biblioteka rozszerzyła swoją powierzchnię niemal 
dwukrotnie w tej pierwszej siedzibie bez pokrycia kosztów. Ja w trosce jakby o czytelników, bo jest ich 
bardzo dużo, którzy korzystają z tych bibliotek zapytuję czy miasto ma już plan i czy są środki finansowe, 
żeby szybko, bo skoro podejmujemy już decyzję o skomasowaniu tej filii pod jednym adresem czy są 
zabezpieczone środki na ten cel na bieżący rok i kiedy rozpoczną się prace remontowe. Dziękuję. 
 
Dyrektor Biblioteki Miejskiej Beata Grzanka Drodzy Państwo już  tłumaczę jak sprawa wygląda. Z tą filią 
rzeczywiście są kłopoty i od lat  staraliśmy się przenieść w jedno miejsce, bo to rzeczywiście położenie po 
dwóch stronach Al. Pokoju dezorganizuje filę, tym bardziej, że przejmując bibliotekę ja musiałam pewne 
rzeczy wprowadzić i uregulować, aby te dwie file miały troszeczkę inne godziny pracy, różnie to bywało z 
pracownikami i rzeczywiście przeniesienie w jedno miejsce taki plan, że będzie lepiej, a na pewno będzie 
lepiej zresztą przeniesienie samej czytelni już poprawiło przynajmniej w tej chwili wskaźniki jeśli chodzi o 
udostępnienie czasopism, bo proszę sobie wyobrazić, że dorosły czytelnik z Al. Pokoju 15 nie chciał przyjść 
do Al. Pokoju 16, żeby wypożyczyć sobie czy skorzystać z czasopism na miejscu. To są takie drobiazgi, ale 
one się później składają na całość naszego działania. My planując pierwotnie przeniesienie wyznaczalni dla 
dzieci do wypożyczalni dla dorosłych wyrazimy taką opcję, że nie dostaniemy tych pomieszczeń obok i 
przygotowaliśmy sobie taką wersję, że spróbujemy się zorganizować w tym co mamy, czyli w tej 
powierzchni, w której obecnie funkcjonuje wypożyczalnia dla dorosłych. Skorzystaliśmy z okazji, która się 
pojawiła na początku tego roku, że właśnie najemcy punktów usługowych opuszczali te lokale, więc żeby 
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kuć żelazo póki gorące, bo było bardzo dużo chętnych na to miejsce po prostu doprowadziliśmy do takiego 
stanu, że mamy w tej chwili te pomieszczenia, ale nie sadziliśmy, że najemcy oddadzą to w takim stanie. My 
sądziliśmy, że to będzie po prostu korekta i poradzimy sobie niewielkimi środkami na to, żeby przenieść tam 
zbiory dziecięce i po prostu funkcjonować. Zaskoczyło nas to mocno, nie ukrywam, nie ma na to środków co 
też ukrywam, mamy wersje taką zastępczą, bo to jest po prostu ryzyko zarządzania. Z paniami już tutaj 
deliberujmy i z kierownikiem filii jak to zrobić, żeby ta filia funkcjonowała i dla dzieci i dla dorosłych, tą część 
na razie będziemy traktować jako taki nieformalny magazyn. To nasz plan realizacji finansowania jak będzie 
ta filia wyglądać oddali nam troszeczkę, bo ja mam zamiar złożyć wniosek do Ministerstwa i aplikować o 
środki, a wiecie Państwo, że z tym jest różnie i wpisałam to w planie do realizacji na przyszły rok. Nie mam 
jeszcze informacji zwrotnej i bardzo bym się ucieszyła, że gdyby w przyszłym roku zostało zrealizowane, ale 
mimo wszystko nawet w takim zmniejszonym powierzchniowo zakresie ja i tak widzę więcej pozytywów niż 
negatywów. Tyle z mojej strony. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski powitał Przewodniczącego Sejmiku Województwa 
Śląskiego Stanisława Gmitruka. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński wyjaśnienia Pani Dyrektor są dla mnie wyczerpujące natomiast ja tutaj 
chciałem się zwrócić w stronę Panów Prezydentów z takim pytaniem i może prośbą wręcz, czy jest szansa, 
aby ten ambitny projekt czyli wysokiej jakości filia biblioteczna dla mieszkańców dzielnicy Raków ma szansę 
liczyć na jakieś wsparcie finansowe z środków z budżetu miasta w przyszłym roku. Być może, może szybciej 
doprowadzić do tego, żeby te potrzeby czytelnicze mieszkańców Rakowa zabezpieczyć. To jest takie moje 
pytanie ewentualnie prośba do Panów Prezydentów także o wyasygnowanie środków na ten cel. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak Szanowni Państwo biblioteka zwracała się o to 
pomieszczenie, przychyliliśmy się, chociaż mogliśmy jak Pani Dyrektor tutaj wspomniała przeznaczyć to na 
inny cel dochodowy dla miasta, ale uznaliśmy, że praca duchowa nad społeczeństwem jest ważna, więc 
będzie biblioteka. Jeśli chodzi o kwestię remontowe jest to nasze zadanie, więc to jest logiczne, że te 
pieniądze trzeba będzie tam włożyć i te pieniądze się z pewnością znajdą. Natomiast jeżeli Pani Dyrektor jak 
tutaj wskazała wpisuje się w ten Narodowy Program Rozwoju Czytelnictwa i są szanse być może z innych 
źródeł pozyskania, to poczekamy czy będą realne te szanse, bo być może rzeczywiście będzie można 
połączyć środki, być może będzie można ze środków zewnętrznych nie zrobić remont taki, żeby było miło i 
przyjemnie, ale żeby było nowocześnie na miarę XXI w. Najważniejszym jak gdyby działaniem dzisiaj jest to 
czy ta biblioteka może korzystać z tych pomieszczeń, bo to wiąże się również z szeregiem takich innych 
administracyjnych decyzji typu najem itp. rzeczy. Także jest prośba o przychylenie się do tego wnioski, a  tak 
jak inne zadania trudne wspólnymi siłami nie tylko my, ale i siedzący tutaj Radni dla dobra społeczeństwa 
naszego myślę, że będziemy rozwiązywać. Dziękuję uprzejmie.  
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.1.XLV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 27 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie dokonania zmiany w statucie Biblioteki Publicznej im. dr. Władysława 
Biegańskiego w Częstochowie w części dotyczącej lokalizacji filii. 
 
Ad. Pkt. 27 
Informacja Prezydenta Miasta Częstochowy w sprawie inwestycji – budowy węzła drogowego DK1 z 
Al. Jana Pawła II w świetle doniesień medialnych. 
 
Dyrektor MZDiT Mariusz Sikora prezentacja stanowi załącznik nr 33 do protokołu.  
 
Radny Piotr Strach ja chciałem spytać czy firma czy też podmiot, który naraził nas na szkodę wykonuje w 
mieście w tym momencie jeszcze jakieś usługi czy wykonywał czy wykonuje czy będzie wykonywał w 
przypadku następnych jakiś przetargów, które zostały ogłoszone. Dziękuję. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński ja chciałbym tylko zapytać czy w toku, ponieważ sprawa znamy ją z 
mediów przede wszystkim jest to bardzo niepokojące zjawisko, mam nadzieję, że jest to jakby odosobniony 
przypadek natomiast jakby z tych doniesień medialnych wynika, że no mogło tam dochodzić do procederu 
korupcyjnego, jest poważne prokuratorskie śledztwo i w związku z tym moje pytanie do Pana Dyrektora czy 
w chwili obecnej toczy się jakiekolwiek postępowanie albo którykolwiek z pracowników Miejskiego Zarządu 
Dróg i Transportu jakby znajduje się w kręgu osób podejrzanych zakwalifikowanych przez prokuraturę. 
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Dyrektor MZDiT Mariusz Sikora ja może na to drugie pytanie odpowiem, gdyby ktokolwiek z Urzędu Miasta 
bądź Zarządu Dróg był podejrzany o jakiekolwiek przestępstwo na pewno miasto w tym momencie nie 
otrzymałoby statutu pokrzywdzonego. Dlatego też nie było żadnych zatrzymań wśród pracowników MZDiT, 
nie było żadnych podejrzeń także tutaj jeżeli chodzi o to bądźmy spokojni. Dodam tylko jeszcze tyle, że na 
etapie budowy wykonawca robót ma obowiązek wykonywać szczegółowe badania, żeby zatwierdzać 
materiały. Inżynier kontraktu w swojej umowie ma również zapisanie wykonanie dodatkowych badań, ale 
żeby być pewnym tego wszystkiego my na koniec budowy również wykonaliśmy dodatkowe badania zlecone 
tylko i wyłącznie przez MZDiT także tak naprawdę nikt o tych badaniach poza nami nie wiedział dlatego też 
nas pewne rzeczy dziwią, natomiast nie znamy szczegółów czego one dotyczą tak naprawdę to narażenie 
finansowe miasta na stratę. 
      Jeżeli chodzi o drugie pytanie czy te firmy cokolwiek wykonują na terenie miasta, firma wykonawcza, ona 
w tej chwili zmieniła nazwę, zmieniał właściciela nazywa się ta firma w tej chwili Porr, nie mam z nią żadnej 
umowy wykonawczej, startowała do przetargu przebudowy DK1 natomiast ich oferta była dosyć wysoką, 
więc tutaj w ogóle nie braliśmy pod uwagę wyboru tej firmy.  
     Jeżeli chodzi o inżyniera kontraktu przypomnę tylko tyle, że tak naprawdę oni mają postawione zarzuty i 
są podejrzanymi i żadne prawo w Polsce nie pozwala nam na eliminację takiej firmy z przetargów. W 
zeszłym roku inżynier kontraktu co prawda firma MP Mosty może nie jako wiodący natomiast jest w 
konsorcjum z inną firmą, która nadzoruje nam realizację robót budowanych na drodze wojewódzkiej 908, 
występuje tam jedno z nazwisk, które jest w kręgu podejrzanych, natomiast tak jak mówię żadne przepisy nie 
pozwalają nam w tej chwili, żeby wyeliminować taką osobę dopóki nie zostanie skazany prawomocnym 
wyrokiem z realizacji zadania. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński dziękuję za tę drugą część odpowiedzi na pytanie Pana Piotra Stracha, 
ponieważ ja dopytując o szczegóły tej sprawy związanej z tym śledztwem prokuratorskim złożyłem 25 
września interpelację na którą do dziś nie uzyskałem odpowiedzi, ja cierpliwie czekam na odpowiedź, 
natomiast tam jedno z pytań było tożsame z pytaniem Radnego Piotra Stracha czy podmiot bądź osoby z nią 
związane, które pełniły rolę inżyniera kontraktu, a które są w kręgu poważnych podejrzeń jakby były 
zaangażowane w realizację innych inwestycji miejskich. I teraz usłyszeliśmy odpowiedź, że jakby osoby, 
jedno nazwisko, pojawia się w przypadku przedłużenia Monte Cassino natomiast rozumiem, że w żadnych 
innych inwestycjach podmiot i osoby z nim związane nie występowały.  
 
Dyrektor MZDiT Mariusz Sikora ja może jeszcze dodam, bo nie powiedziałem o najważniejszej rzeczy, 
jeżeli chodzi o przebudowę drogi wojewódzkiej 908 tutaj mamy do czynienia z typowym buduj czyli projekt 
był wykonany na etapie wcześniejszym przez Miejski Zarząd Dróg i Transportu. Realizacja zadania budowa 
węzła drogowego DK1 Jana Pawła była w systemie zaprojektuj – wybuduj, więc to są zupełnie dwie inne 
rzeczy. 
 
Ad. Pkt. 28 
Informacja Prezydenta Miasta Częstochowy w sprawie konkursu na utworzenie Centrum 
Częstochowskiego Systemu Wsparcia w świetle doniesień medialnych. 
 
Naczelnik Wydziału PS Adrian Staroniek Szanowni Państwo jeżeli chodzi o informację to tutaj tak jak w 
mediach informowaliśmy prawda jest taka, że konkurs był ogłoszony, założenia wydziału merytoryczne były 
określone. Oferty, które wpłynęły, były dwie oferty jedna z ofert była na szkolenie pracowników i w 99% na 
wynagrodzenia, natomiast druga oferta, która była przedstawiona była ofertą bardziej kompatybilną z 
działaniami podejmowanymi w mieście, ponieważ było uzupełnieniem oferty już realizowanej, utworzeniem 
kolejnych osiedlowych społeczności lokalnych, które się sprawdziły jeżeli chodzi o mieszkańców, więc stąd 
ta oferta uzyskała finansowanie. I właściwie to chyba tyle jeśli chodzi o szczegóły w zakresie 
merytorycznego rozpatrzenia ofert jeżeli chodzi o konkursy w tej materii Centrum Częstochowskiego 
Systemu Wsparcia.  
 
p.o. Zastępcy Dyrektora UM Marek Czerwiński Szanowna Rado tutaj za dużo nie mam do dodania 
natomiast zostało mi zlecone rozpoznanie tej sprawy, przeprowadziłem rozmowę z Naczelnikiem i Radnym 
Kapinosem. Zebrałem te informacje, które mi były potrzebne, po rozmowie z naszymi radcami prawnymi nie 
widzimy jakichkolwiek żadnych powodów, aby podejmować jakiekolwiek inne działania, które zostały podjęte 
obecnie przez Wydział Polityki Społecznej i na tym uważamy temat w Urzędzie Miasta za zamknięty. 
 
Ad. pkt.29 i 30 
Pytania Radnych. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński pierwsze moje pytanie dotyczy parkingu zlokalizowanego w pobliżu 
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budynku Miejskiego Zarządu Dróg i Transportu przy ul. Popiełuszki. Ponieważ kiedyś o to pytałem i wiem, że 
w międzyczasie zaistniała taka sytuacja, że część tego parkingu jest wygrodzona jakby na potrzeby 
pracowników Miejskiego Zarządu Dróg i Transportu, druga część tego parkingu jest ogólnodostępna i w 
związku z  tym moje pytanie jaki status ma ten parking, ponieważ on nie jest ani jakby częścią strefy 
płatnego parkowania i żaden inkasent nie pobiera opłat, w związku z tym moje pytanie czy planowane jest 
włączenie tego parkingu do strefy płatnego parkowania bądź inna forma pobierania opłat, tak żeby system 
parkingów w śródmieściu miał logiczny, spójny system, żeby nie było wyłomów w tym zakresie.  
    I drugie pytanie dotyczące funkcjonowania strefy płatnego parkowania też takie bieżące pytanie jak 
wygląda kwestia kar, bo wiemy, że z tym parkowaniem jest problem, jaka jest taka średnia dzienna liczba 
nałożonych mandatów za nieuiszczenie opłaty w strefie płatnego parkowania i ile te kary w przeliczeniu na 
dzień wynoszą.  
     Kolejne moje pytanie dotyczy infrastruktury komunikacji nocnej, ponieważ  jakiś czas temu została 
podjęta decyzja o likwidacji nocnego tramwaju i zastąpienia go na stałe komunikacją autobusową, a wiemy, 
że w wielu miejscach nie ma infrastruktury odpowiedniej czyli wiat, przystanków, zbliża się okres zimowy, 
pasażerowie tej cudownej zapowiadanej komunikacji nocnej będą wysiadali wprost z autobusu bez żadnych 
słupków na trawniki, na błoto, będziemy mieć do czynienia z dewastacją terenów zielonych, które i tak w 
mieście są w opłakanym stanie, grożą nam też pozwy osób, które potencjalnie mogą skręcić kostkę na tych 
trawnikach i narazić miasto na straty finansowe. Czy jest w planie uporządkowanie tej kwestii i wybudowanie 
tej infrastruktury dla nocnej komunikacji autobusowej? 
    Kolejne pytanie dotyczy poruszanej wielokrotnie na tej sali i w pismach odpowiednich, a także licznych 
interwencji mieszkańców mianowicie sprawa dotyczy sklepu całodobowego z alkoholem przy  Al. Pokoju 8, 
gdzie toczyło się postępowanie i w odpowiedzi na jedną z interpelacji ostatnich dostałem odpowiedź, że 
została podjęta decyzja o cofnięciu zezwolenia na sprzedaż alkoholu w tym punkcie i w związku z tym moje 
pytanie jak wygląda aktualnie sprawa wykonania tej decyzji, czy toczy się jakieś postępowanie odwoławcze, 
a jeżeli tak to na jakim jest etapie, czy zapadły jakieś decyzje i kiedy ewentualnie ta decyzja zostanie 
wykonana, bo skargi mieszkańców nie ustają. Nie chcę tutaj upowszechniać plotek, bo być może nie 
posiadam pełnej wiedzy, może to są jakieś informacje niesprawdzone, ale jedna z takich plotek głosi, że 
niedawno doszło tam do pobicia ze skutkiem śmiertelnym w okolicach tego sklepu, mieszkańcy przywołują 
przypadki kiedy naocznie widzieli, że sprzedawany był alkohol osobom nietrzeźwym. Także proszę o 
informacje jak ta sprawa aktualnie wygląda, kiedy można liczyć na prawomocność decyzji o odebraniu 
pozwolenia.  
    I ostatnie pytanie dotyczy kwestii poruszanej wielokrotnie już także na łamach mediów, przez różne 
środowiska w Radzie Miasta co z wykupem mieszkań komunalnych? Dlatego, że nieustanna wymiana pism, 
w których Pan Prezydent próbuje udowodnić, że on może, ale nie musi przeznaczać mieszkań do sprzedaży 
jest dla mnie nie zrozumiała i dla mnie jest to wprost nie wykonywanie uchwały Rady Miasta o sprzedaży 
mieszkań komunalnych, która w swoim 1 § mówi, że przeznacza się do ich sprzedaży na rzecz ich 
najemców lokale mieszkalne na określonych zasadach. Natomiast jeżeli chodzi o ewentualne wyłączenie ze 
sprzedaży to jest punkt kolejny, który mówi w jakich przypadkach tych mieszkań się nie sprzedaje. I stąd 
niezrozumiałe są decyzje w wielu punktach miasta, gdzie nie ma żadnego uzasadnienia do wstrzymania 
decyzji odmownych w sprawie wszczęcia procedury wykupu mieszkania na rzecz jego najemcy. Ja proszę 
Pana Prezydenta o uzasadnienie i odniesienie się do zarzutu i kwestii dlaczego Pan Prezydent nie wykonuje 
uchwały Rady Miasta Częstochowy. Dziękuję. 
 
Radna Krystyna Stefańska Panie Prezydencie, Szanowny Panie Przewodniczący. Moje pierwsze pytanie 
dotyczy parkingu przy Dziennym Domu Pobytu dla osób niepełnosprawnych przy ul. Focha. Po pierwsze 
parkingi nie są oznakowane na niebiesko, a po drugie są tam wyznaczone dwa parkingi natomiast tak 
naprawdę to może stanąć tylko jeden samochód, bo gdy staną dwa to osoby niepełnosprawne nie mają 
możliwości swobodnego wyjścia z  samochodu. Czy nie ma takiej możliwości, żeby jeden parking pozostał 
tam, gdzie jest to miejsce wytypowane, a o drugim miejscu, żeby pomyśleć gdzieś z boku, bo to jest 
niemożliwe, żeby na tym terenie były oznakowane dwa miejsca, bo jest to problem dla ludzi chorych.  
    Po drugie proszę o wyrównanie nawierzchni na ul. Bartniczej, Suchej, Podwale, Jurajska, Olsztyńska.  
     I jest trzecie pytanie związane z ul. Podwale, prosiłam o wycięcie krzaków z nasypu kolejowego, 
wszystkich chaszczy, krzaków, ponieważ one ograniczają widoczność i czy Miejski Zarząd Dróg się od tego 
przychyli pozytywnie, o taką odpowiedź poproszę. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Jerzy Nowakowski pierwsze pytanie co z budową ul. Sosnowieckiej II etap. Tak długo trwa to 
zadanie, tyle czasu mieszkańcy zabiegają, że naprawdę proszę o jasne deklaracje i precyzyjne kalendarium 
co z dokumentacją, co z rozpoczęciem budowy?  
    Drugie pytanie, na jakim etapie jest budowa ul. Wyszyńskiego? Regulacje prawne, projekt techniczny, 
podobna kwestia jak poprzednio.  
  Pytanie trzecie. Mieszkańcy wokół ul. Kołobrzeskiej proszą o przebudowę ulicy. Wiemy, że jest to ulica 
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wokół SP 13 i jest to bardzo uciążliwy stan techniczny jaki ta ulica sobą przedstawia. Także prosimy o w 
imieniu mieszkańców i Rady Dzielnicy Lisiniec proszę o interwencję również w przypadku ul. Kołobrzeskiej. 
  Kolejne pytanie to chodzi o linie MPK autobusową nr 12. koniecznie trzeba dołożyć jeszcze jeden kurs 
szczególnie w godzinach szczytu, zmieniono stary rozkład, jak zwykle ze stratą dla mieszkańców, by coś 
zaoszczędzić, a nie żeby mieszkańcom ułatwić. Także proszę koniecznie o dorzucenie jeszcze jednego 
kursu w godzinach szczytu.  
   Pytanie kolejne, odwodnienie ul. Pawiej. Dlaczego tylko część ulicy odwadnia się? Tam, gdzie gromadzi 
się woda, zalewane są domostwa, nic się nie robi. Można powiedzieć tak kolokwialnie, że mieszkańców 
zalewa i krew i woda.  
    I ostatnie pytanie dotyczy trzech ulic: Nagietkowej, Stokrotkowej i Fiołkowej. Prośba mieszkańców o 
utwardzenie tych trzech ulic i zniwelowanie zagłębień skończyły się reperacją zasypaniem i znów powiem 
kolokwialnie paru dziur na ul. Fiołkowej. Po pierwszych ulewach zostały one wypłukane do pierwotnego 
stanu, natomiast w odpowiedzi na interwencję mieszkańców Miejski Zarząd Dróg odpisał, że wszystkie trzy 
drogi zostały utwardzone, wyrównane co jest nieprawdą. Także to by sprawdzić czy to są jakby takie trwałe 
praktyki, że odpisuje się, że ulice były utwardzone, natomiast nie były utwardzone i proszę o jasne 
wytłumaczenie i odpisanie na piśmie wręcz, że dlaczego się pisze, że te trzy drogi się utwardziły, skoro tylko 
jedną zostały zasypane zagłębienia i to nieskutecznie, ponieważ pierwsze ulewy wypłukały ten środek. 
Dziękuję bardzo. 
 
Radny Jerzy Łodziński ja mam pytanie do Pana Prezydenta jaki jest status toru na Wyrazowie? Ponieważ 
wiemy, że teraz podczas budowy obwodnicy miasta ten tor jest zburzony, wcześniej on funkcjonował i jako 
członek Auto Mobil Klubu będę zabiegać o to, żeby w trakcie, albo zaraz po zakończeniu budowy obwodnicy 
ten tor na Wyrazowie dalej funkcjonował i wrócił do swojej wcześniejszej świetności. Dziękuję. Prosiłbym o 
informację pisemną jaki jest status tego, czy to jest możliwe do zrealizowania w ramach działań miasta. 
 
Radna Anna Majer pytanie pierwsze. Ulica Borelowskiego, szeregówki na Tysiącleciu, mieszkańcy skarżą 
się, że o odbiorze śmieci segregowanych dowiedzieli się już po odbiorze śmieci przez firmę odbierającą. I to 
tak 3 października dowiedzieli się, że odbiór był 3 października, taką dostali karteczkę po tym jak już odbiór 
nastąpił. Mieszkańcy bardzo proszą, aby o odbiorze informować wcześniej. Może słusznym byłoby zrobienie 
harmonogramu na odbiór śmieci selektywnych i ja bym poprosiła o przesłanie tego harmonogramu na piśmie 
tutaj w  odpowiedzi na tę interpelację, to będę mogła mieszkańcom Borelowskiego przekazać czy w 
wiadomości jakiejś prywatnej czy po prostu w formie odpowiedzi na tę interpelację. I tu bardzo  proszę o 
pilne załatwienie tej sprawy. To jest bardzo ważne, bo to jest któraś prośba od tych mieszkańców z 
Tysiąclecia.   
     Druga sprawa. W związku z wichurami w zeszłym tygodniu nasuwa się pytanie czy nie warto byłoby 
stworzyć taki numer alarmowy lokalny. Takie numery alarmowe lokalne istnieją w innych miastach. 
Oczywiście ja rozumiem, że jest numer alarmowy 112, który przekierowuje na numery alarmowe znane nam 
998, 997 i 999. Natomiast taki alarmowy numer, który byłby znany po prostu lokalnie dla nas, dla 
mieszkańców Częstochowy byłby chyba bardzo dobrym rozwiązaniem. Mówię o tym dlatego, że akurat 
mieszkańcy dzwonili do mnie, ja mówię dlaczego Państwo dzwonicie do mnie, a nie bezpośrednio aby 
zgłosić problem, chodziło o powalone drzewa, połamane właśnie w rejonie dzielnicy Północ. Powiedzieli, że 
nie wiedzą gdzie i nie wiedzą na jaki numer, więc ja tutaj taki stworzenie tego numeru i jakby 
rozreklamowanie informacji o tym numerze to również wpisałabym jako zadanie do budżetu, a rzucam temat 
do rozważenia, powinniśmy na pewno na wzór innych miast taki numer lokalny swój stworzyć.  
    I trzecia sprawa to już tak tylko chciałam powiedzieć, że bardzo mocno wspieram inicjatywę stawiania 
domków dla kotów teraz na zimę. Kiedy my z mamą kilka lat temu dokarmiałyśmy oprócz swoich kilku 
własnych kotów wszystkie na osiedlach no to wtedy patrzono na to troszeczkę dziwnie. Teraz zmieniła się 
moda, wspiera się zwierzęta i to jest bardzo fajne, tylko szkoda, że akurat tutaj ten pomysł wybudowania 
domku dla kotów na ul. Starzyńskiego to jest między Starzyńskiego 17, a Sosabowskiego 15, szkoda, że 
tutaj spółdzielnia poddała ten pomysł mieszkańcom do wypowiedzenia się skoro w innych dzielnicach po 
prostu te domki powstają i koty zwłaszcza teraz kiedy zbliża się zima powinny takie  coś mieć, więc ja bym 
tutaj bardzo prosiła, żeby ten domek tam powstała, to jest rzecz konieczna, ponieważ te kociaki tam latają 
wszędzie i muszą mieć schronienie zwłaszcza, że idzie zima. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Andrzej Sowa jako peryferyjny będę miał trzy pytania z zakresu drogowego. Pierwsze pytanie 
dotyczy ul. Moniuszki i tu jest wielka prośba i to nie pytanie, a właściwie interpelacja, prośba o to, aby 
poprawić nawierzchnię, bo jest w katastrofalnym stanie także na pytanie mieszkańców właśnie odpowiadam 
tym zgłoszeniem. 
    Drugie pytanie dotyczy już pseudo naprawionej ul. Ikara. Bardzo bym poprosił, aby jakiś inspektor z 
Miejskiego Zarządu Dróg podjechał tam i zobaczył jak tam zostały naprawione pobocza. Mianowicie 
pobocza właściwie na całej długości na samym odcinku ul. Ikara są bardzo zniszczone co przez wielu 
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mieszkańców było zgłaszane, ja interpelowałem itd. No w interpelacji jest to napisane, że będzie to 
zrealizowane, natomiast realizacja faktyczna opiera się na wysypaniu 4 odcinkach tam bardzo krótkich 
jakiegoś  frezu, a reszta oczywiście tych poboczy jest w stanie nieruszonym czyli w stanie zdewastowanym. 
Ja bardzo bym poprosił jeszcze raz w imieniu mieszkańców, żeby tam ktoś przyjechał, spojrzał na to 
fachowym okiem i doprowadził do tego, żeby były w stanie nadającym się do tego, żeby tam mieszkańcy 
mogli przynajmniej bezpiecznie wyjeżdżać ze swoich posesji, wjeżdżać bądź też przemieszczać, bo chcę 
powiedzieć, że ul. Ikara jest od lat zgłaszana do napraw, ale w związku z tym, że nie zostaje nigdy ujęta w 
budżecie miasta, nie jest tam jeszcze zrealizowana sieć kanalizacji deszczowej, no droga ulega bardzo 
szybkiej dewastacji, dlatego trzeba przynajmniej tym mieszkańcom pomóc.  
    I trzecie pytanie dotyczy tzw. opłaty adiacenckiej, która pojawiła się w dzielnicy Gnaszyn Kawodrza. Na 
czym polega ta opłata? Mianowicie w tych posesjach, gdzie zostały zrealizowane przyłącza kanalizacyjne 
mieszkańcy dostali zawiadomienia o tym, że będą tam szacowane nieruchomości i że po wielu latach 
nieobowiązywania będzie być może nałożona opłata adiacencka. Bardzo proszę o informacje dlaczego teraz 
mówi się o tej opłacie, jakie są zasady naliczania tej opłaty i czy można od tego w ogóle odejść, no bo tyle 
lat mieszkańcy w dzielnicy Gnaszyn Kawodrza czekali na kanalizację sanitarną, o której wielokrotnie 
mówiłem nie jest żadnym luksusem, no a teraz jeszcze od tego mają płacić podatek, dodatkową daninę 
opłatę adiacencką. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Jacek Krawczyk moje pierwsze pytanie dotyczy godzin dla osób niepełnosprawnych na basenie 
przy Sienkiewicza. Ja już podpytywałem ostatnio o ten temat, zgłaszały się do mnie osoby niepełnosprawne, 
powinniśmy dbać bardzo mocno także o niewykluczanie tych osób i uzyskałem odpowiedź, że jest 
możliwość, żeby na basenie Sienkiewicza w niedziele o ile dobrze pamiętam między godz. 14.00, a 15.00 
umożliwić korzystanie właśnie dla osób niepełnosprawnych. Ja rozmawiałem z osobami niepełnosprawnymi 
w zupełności wystarczy im jeden tor czyli to są naprawdę niewielkie koszty i chciałbym, żeby miasto 
Częstochowa ufundowało te godziny dla osób niepełnosprawnych to jest w skali roku kilka tys. zł. Na cały 
rok dla tych osób niepełnosprawnych, które czują się wtedy zintegrowane i mogą po prostu skorzystać z tego 
basenu, który jest dostosowany i w odpowiedni sposób. Tak więc apeluje i proszę Pana Prezydenta o 
umożliwienie korzystania z basenu z godziny bezpłatnej w niedzielę między 14, a 15 dla osób 
niepełnosprawnych.  
     Drugie moje pytanie dotyczy osób z tzw. Bańboru, które starały się o budowę kanalizacji przez wiele lat 
udało się w końcu doprowadzić do skanalizowania tej części dzielnicy Gnaszyn Kawodrza o ile dobrze 
pamiętam i na tzw. Bańborze zostało to uporządkowane. Jakie było wielkie zaskoczenie mieszkańców kiedy 
dostali pisma z opłatą adiacencką, gdzie muszą w tej chwili zapłacić za to, że podpięto ich do kanalizacji. 
Osoby te czują się wręcz wykluczone, bo przez tyle lat starały się o kanalizację o coś co jest w XXI w.... 
Dlatego bardzo proszę Panie Prezydencie, aby nie karać tych ludzi i nie pobierać opłat adiacenckich, którzy 
w XXI w. po tylu latach udało im się podpiąć do kanalizacji, ponieśli z tego tytułu koszty, uzyskano lepsze 
dzięki temu też przychody PWiK dlatego bardzo bym prosił, aby zrezygnowano z tej opłaty adiacenckiej. 
Myślę, że większość osób by się do tego przyłączyła. 
    Kolejne moje trzecie pytanie dotyczy budowy kanału sanitarnego w ulicy Festynowej, a  także ul. 
Rzepakowej. Już po raz kolejny tutaj w porozumieniu z Radą Dzielnicy Gnaszyn Kawodrza, myślę, że 
wspólnie tutaj z Radną Barbarą Gieroń apelujmy o to, aby to zostało zrealizowane, bo przypomnę w 
budżecie, który uchwaliliśmy była mowa o ul. Festynowej, była na to zgoda Pana Prezydenta, że zostanie 
zrealizowane. Oczywiście była próba, żeby powstało to z lokalnych inicjatyw mieszkańców, mieszkańcy 
zaoferowali, że wyłożą za to swoje prywatne pieniądze, ale niestety oferta przekroczyła możliwości 
zamawiającego, bo było znacznie droższe niż mogli wyłożyć na to swoich środków i Urząd. Dlatego bardzo 
prosimy, aby ul. Festynową temat rozwiązać, tam wszyscy bardzo chętnie się podepną do kanalizacji i 
pamiętajmy również o ul. Rzepakowej, aby te wszystkie dokumenty, które są nie potraciły ważności, bo po 
coś były przygotowane. Apelujemy o realizację tych wniosków. Dziękuję. 
 
Radny Zbigniew Mizgalski ja mam przygotowanych kilka pytań, ale wcześniej może powiem, bo dostałem 
w czasie tej sesji ok. 3 czy 4 telefonów z ul. Hetmańskiej, a była wspominana tutaj dzisiaj. Ludzie są wręcz 
zszokowani tym, że samochody ciężkie, samochody przerwały wodociąg, że zalewa, że błoto, że dzieci nie 
mogą wyjść, samochody wjechać. Ja informowałem o tym Pana Dyrektora, który obiecał wysłać tam 
inspektora dzisiaj, także w pewnym sensie sprawa rozwiązana, ale ludzie ci powołują się na to, że 
rozmawiali z Prezydentem, nie wiem którym czy zastępcą czy z Panem Prezydentem Matyjaszczykiem, że 
to potrwa ok. 2 tygodni i już samochody tam nie będą jeździć. Trwa to ok. 1,5 miesiąca i jeżdżą, kiedy to się 
skończy ta gehenna tych ludzi. No, ale to było pozaprogramowe moje pytanie.  
    Teraz zacznę swoje dotyczy ono oświetlenia. W ostatnich kilku tygodniach zauważyłem, że oświetlenia na 
wielu ulicach Częstochowy nie ma w nocy. Nie było na ul. Jagiellońskiej, nie było na ul. Piastowskiej, co 
ciekawe na tych głównych ulicach, a na bocznych ulicach w tym czasie były oświetlone. Chciałem spytałem 
czy to w ramach oszczędności, czy może ktoś tam w mieście rachunku za światło nie zapłacił. Nie wiem jaka 
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była przyczyna, czy normalna przyczyna techniczna. Prosiłbym o odpowiedź.  
   Następne pytanie moje dotyczy skrzyżowania ulicy Bohaterów Monte Cassino i Jagiellońskiej. Ja prosiłem 
Pana Prezydenta onegdaj, nie tylko, bo wszystkich chyba Dyrektor Miejskiego Zarządu Dróg, Dyrektora i 
zastępców o to, żeby zrobić tam przejście dla pieszych od strony wschodniej. Odpowiedź brzmiała u 
wszystkich cyt. Nie da się. No nie dało się, nie jest zrobione, przeżyjemy może ktoś następny będzie to 
poprawiał, ale może akurat nie mamy projektantów na tyle sprawnych, że potrafią to zrobić. No, ale jest to 
drugie skrzyżowanie, chciałem powiedzieć po skrzyżowaniu ulicy Sabinowskiej z Jagiellońską, które też było 
wybudowane źle i dlatego tu jest taki pewien żal mieszkańców głównie ul. Wawelskiej, podmiotów 
gospodarczych, które znajdują się po stronie południowej ulicy Jagiellońskiej. No, ale to minęło, nie zrobi się, 
mam taką drugą prośbę w imieniu tych mieszkańców co pisali te pisma, interweniowali czy można zrobić, 
prośba o zrobienie nawracania na tym skrzyżowaniu jadąc od strony wschodniej i wracając w stronę 
Rakowa. To by usprawniło wjazd na podmioty gospodarcze, tam jest ich kilka i czy ewentualnie bliski kontakt 
ludzi z ulicy Wawelskiej. Bardzo bym prosił, żeby Pan Prezydent wpłynął, poprosił może Zarząd Dróg, może 
chociażby to się udało tym ludziom zrobić.  
   Następne pytanie, miałem tutaj napisane naprawa potężnej dziury na ul. Husarskiej i Sabinowskiej przy 
wjeździe z ul. Husarskiej na Sabinowską i odwrotnie. Wczoraj ta dziura została załatana. Ja przypuszczam, 
że została załatana góra miesiąc, może 1,5. Ktoś tam sypnął, ktoś tam butem udeptał, to nie tak, bo ta dziura 
już tam była ok. roku i prosiłbym inspektora nadzoru, który się zajmuje, odbiera te prace, niech spojrzy, niech 
zobaczy, niech zadecyduje, bo to co czasem jest wykonane to jest żenujące. 
    Następne pytanie do Pana Prezydenta Matyjaszczyka w zasadzie, bo kiedyś mi Pan Prezydent zarzucił, 
że od serca powinien podziękować, od serca i tak od serca Pan Prezydent mi obiecał na poprzedniej Radzie, 
obiecał może za dużo powiedziane, może przeholowałem niedokładnie, dopłatę 200 tys. do boiska 
miejskiego naprawy trybun. Tam 80 tys. to fundusz obywatelski obsługuje to, ale to jest wycinek mały i Pan 
Prezydent to obiecał. No ja wiem, że to jest moja dzielnica, może wydaje mi się, bo takie słuchy do mnie 
doszły, że to zatwierdziliśmy, te 200 tys. zatwierdziliśmy na poprzedniej sesji. Takie słuchy do mnie doszły, że 
to serce Panu Prezydentowi albo się odwróciło, albo naprawiło. No nie wiem. Czy nadal myśli Pan Prezydent 
o wspomożeniu tych dzieci, wspomożeniu tego miejskiego obiektu sportowego, pytam czy jest to 
rzeczywiście wycofane.  
 
Prezydent Miasta Częstochowy Krzysztof Matyjaszczyk Panie Zbyszku ta wypowiedź była tak 
skomplikowana, ze nawet ja który jestem zainteresowany i zaangażowany jej nie zrozumiałem, a cała reszta 
na pewno jej nie zrozumiała. Naprawdę, musimy sobie to wyjaśnić na spokojnie.  
 
Radny Zbigniew Mizgalski była kwota Panie Prezydencie 200 tys. na modernizację czy remont obiektów 
sportowych no i to liczyłem i może się przeliczyłem. Teraz założyłem będąc na ul. Jagiellońskiej na moście 
nad rzeką Konopką, że mówiliśmy tu o stanach powodziowych, minął w Częstochowie, ale zima się zbliża 
także na wiosnę różnie to bywa, a nie są wykoszone, ta rzeka Konopka jest zarośnięta dokładnie. W 
miejscu, w którym wzrok sięga od mostu na ul. Jagiellońskiej w obydwu stronach. No jeżeli tak będziemy 
utrzymywać to no ciężko będzie, będziemy musieli działać powodziowo. Prośba o ewentualną interwencję 
czy odpowiednich służb w tym temacie.  
   Chyba ostatnie moje pytanie dotyczy oświetlenia na skrzyżowaniu ul. Piastowskiej i Sabinowskiej. Tam jest 
taka jedna lampa, ale szczególnie teraz już okres zimowy, jesienny. Skrzyżowanie jest bardzo 
niebezpieczne, od wielu lat się staram o to, aby było przebudowane, już drugi rok jest robiony projekt, nie, 
uaktualnienie projektu, drugi czy trzeci już nie pamiętam, ale jest robiony, może w końcu kiedyś Miejski 
Zarząd Dróg i Transportu zrobi ten projekt, uaktualni, ale chociaż dołożenie ze 2 – 3 lamp, bo tam jest dużo 
stłuczek, dużo problemów z jazdą ludzi. Dziękuję bardzo. 
 
Radna Barbara Gieroń Panie Prezydencie ja mam parę pytań, kiedy będzie kompleksowy remont ulicy 
Wyszyńskiego, która wygląda jak szwajcarski ser.  
    Następne pytanie, Wręczycka również kiedy będzie przebudowa. Następną ulicą jest ul. Sabinowska, 
remont kompleksowy części nieremontowanej, chodnik Sabinowska budowa.  
    Panie Prezydencie ul. Gdańska to jest jedna z najstarszych ulic na Lisińcu kiedy będzie budowa tej ulicy. 
Przyłączam się również do Jacka Krawczyka i popieram chodzi o rezygnację z tych opłat adiacenckich jak 
również o kanalizację ul. Rzepakowej i Festynowej. 
  Następne pytanie jest od mieszkańców Lisiniec Wielki Bór. Mieszkańcy proszą o spowodowanie 
zaprzestania poruszania się samochodów ciężarowych o dużym tonażu z piaskiem i dużej częstotliwości ul. 
Wielkoborską i Tatrzańską. Wożą ten piasek z budowy autostrady. Chcę podkreślić, że mieszkańcy na te 
ulice Wielkoborską i Tatrzańską czekali, aby były wybudowane bardzo długo. Trwało to kilka lat zanim doszło 
do budowy i takie właśnie samochody ciężarowe niszczą tą drogę, a niedawno był problem na ul. 
Tatrzańskiej względem, mieszkańcy prosili o autobus miejski i była mowa, że autobus zniszczy tą ulicę 
Tatrzańską. No uważam, że taki samochód ciężarowy z piaskiem jest dużo większy tonaż niż autobusu i 
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Panie Prezydencie trzeba było tą sytuację rozwiązać na korzyść mieszkańców. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Piotr Wrona Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie otóż 18 kwietnia br. Częstochowę 
nawiedziła mała klęska żywiołowa w postaci obfitych opadów śniegu. Wiem, że minęło od tego czasu pół 
roku, ale chciałbym, żeby Pan Prezydent nam odpowiedział taki krótki bilans, nie mówię bilansu zysku i strat, 
bilans strat jaki był w drzewostanie, ile ta nawałnica śniegowa nas jako miasto kosztowała.  
   Drugie pytanie będzie dotyczyć oświetlenia Częstochowy, tutaj już Kolega Radny wcześniej zadał pytanie, 
również to zaobserwowałem, mam taką prośbę od mieszkańców, co się dzieje, że główne drogi 
Częstochowy są nieoświetlone, światła są wyłączane czyli rozumiem, że teraz będziemy po ciemku jeździć, 
w związku z tym propozycja taka, żeby przy nowo projektowanych budowach, budowanych dróg w ogóle 
oświetlenia nie montować, może będzie wtedy taniej.  
    Trzecie pytanie dotyczy ul. Łódzkiej, jakie ma Pan Prezydent w stosunku do tej ulicy zamiary, kiedy będzie 
ona wyremontowana, stan techniczny, bardzo proszę, żeby Pan Prezydent sam sprawdził. 
  Czwarte pytanie Panie Prezydencie, tutaj akurat do Pana Prezydenta się zwracam, 27 września tego roku 
Wojewoda Jarosław Wieczorek podpisał listę szkół, które uczestniczą w tzw. rządowym programie „Aktywna 
tablica”. Przeglądałem listę tych szkół jest tam 612 pozycji z naszego województwa i takie metropolie jak 
Będzin tam 8 szkół dostało takie tablice, Blachowania 3, Bielsko Biała 10, Chorzów 11, w Częstochowie 
proszę Państwa, Panie Prezydencie dostały tylko 2 szkoły taką tablicę. Ja wiem od Dyrektorów szkół, bo się 
również do mnie zwracali, że takie wnioski do Pana Prezydenta składali już w sierpniu, bo to były w sierpniu 
takie wnioski składane, w związku z tym chciałem się dowiedzieć ile takich wniosków z Urzędu wyszło do 
kuratorium, bo tak jak przypuszczam Dyrektorzy szkół większości złożyli takie wnioski, ale nie wiem jak to 
wyglądało na linii Urząd – Kuratorium.  
    Ostatnie pytanie dotyczy basenu, o który już któryś z Kolegów pytał przy szkole Sienkiewicza. Odbywają 
się tam zawody sportowe, ale powiem tak, nie ma tam ławek dla kibiców. Tak więc nie wiem jaki cel było 
robienie tam zawodów, jaki cel było tak zorganizowanie tego basenu. Dziękuję bardzo.  
 
Radna Krystyna Stefańska szkoda, że Pan Prezydent wyszedł, bo mamy w dzielnicy bardzo wielki 
problem, nie mamy kanalizacji na wielu ulicach np. na ul. Czystej, Chodnej, Złotej, no jeszcze takich 
mniejszych uliczek by się znalazło bardzo dużo. Czy będą jakieś pieniądze przeznaczone na budowę tej 
kanalizacji. Jeszce następne pytanie, co stało się z oświetleniem ul. Olsztyńskiej, od Legionów w stronę ul. 
Hutników i chciałbym wyjaśnić jeżeli jest coś zepsute to proszę o naprawienie. Dziękuję. 
 
Radna Justyna Kielesińska Szanowni Radni, Panie Prezydencie, jest prośba, otóż Komisja Rewizyjna 
skierowała wniosek do Pana Prezydenta w sprawie parkingów na ul. Śląskiej 30. Do chwili obecnej nie ma 
żadnych działań w tej materii. Bardzo proszę, ponieważ zainteresowani tą sprawą domagają działań. 
Dziękuję bardzo. 
 
Interpelacje Radnych 
 
Radny Tomasz Tyl 
        w sprawie zalania piwnic 
 
Radna Barbara Gieroń 
      w sprawie wypełnienia ubytków w jezdni ul.Wyszyńskiego 
      w sprawie wypełnienia ubytków w jezdni ul.Wielkoborska 
      w sprawie ograniczenia poruszania się samochodów ciężarowych 
 
Ad.pkt. 31 
Informacja bieżąca Prezydenta Miasta Częstochowy. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak Szanowni Państwo jeszcze wracając do poprzedniego 
punktu na te wszystkie pytania, które były zadawane odpowiemy pisemnie. W mojej ocenie one są dość 
szczegółowe, wymagają rzetelnego przygotowania odpowiedzi. Oczywiście te wszystkie uwagi, które 
Państwo zgłaszacie, gdzie wspominacie o braku jakiegoś nadzoru z pewnością nie powinny mieć miejsca i 
będziemy to na Kolegium Prezydenta szczegółowo analizować. Na te pytania będzie odpowiedź, co do 
kwestii poruszanych tutaj ulic no pracujemy nad budżetem., to jest jakby kwestia udzielenia odpowiedzi. 
Następnie przedstawił sprawdzanie  z działalności Prezydenta Miasta Częstochowy za okres od 8 września 
do 12 października 2017 
 
Szanowni Państwo! 
Na początek tradycyjnie przedstawię aktualny raport o stanie finansów miasta.  
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W okresie od 1 stycznia do 6 października 2017 roku dochody miasta wyniosły 935 mln 618 tys. zł tj. 76,77% 
planowanych dochodów,  
z tego: 
- z tytułu subwencji miasto uzyskało 248 mln 91 tys. zł; 
- z tytułu dotacji celowych 238 mln 267 tys. zł; 
- dochody własne zostały zrealizowane w wysokości 449 mln 260 tys. zł, w tym m.in.: 

 udziały w podatku dochodowym od osób fizycznych to  193 mln 921 tys. zł; 

 podatek od nieruchomości - 104 mln 57 tys. zł; 

 opłaty za gospodarowanie mieszkaniowym zasobem komunalnym (czynsz z najmu, dzierżawy, 
media) - 36 mln 813 tys. zł; 

 opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi - 28 mln 781 tys. zł; 

 sprzedaż lokali mieszkalnych i nieruchomości, opłaty za użytkowanie wieczyste gruntów, dzierżawa 
terenu oraz zwrot odszkodowań - 14 mln 347 tys. zł. 

 
Ubytek dochodów z tytułu udziałów w podatku dochodowym od osób fizycznych w stosunku do wskaźnika 
upływu czasu wynosi 9 mln 57 tys. zł. 
Ustalony w budżecie plan wydatków miasta w kwocie 1 mld 258 mln 142 tys. zł został wykonany w 
wysokości 888 mln 697 tys. zł tj. w 70,63%. 
Najwyższe kwotowo wydatki dotyczyły:  

utrzymania szkół i przedszkoli -  269 mln 327 tys. zł; 
utrzymania MOPS i placówek opieki społ. - 86 mln  825 tys. zł; 

utrzymania dróg - 111 mln 999 tys. zł; 
funkcjonowania Powiatowego Urzędu Pracy -  11 mln 244 tys. zł; 
Komendy Miejskiej PSP, która otrzymała 14 mln 318 tys. zł; 

realizacji zadań Urzędu Miasta i jego jednostek - 394 mln 984 tys. zł.  
 
W okresie od 1 stycznia do 6 października br. zostały spłacone zgodnie z terminami płatności kredyty i 
pożyczki w kwocie 22 mln 499 tys. zł i odsetki w kwocie 7 mln 370 tys. zł (łącznie 29 mln 869 tys. zł).  
 
Wysoka Rado! 
Według informacji Powiatowego Urzędu Pracy ogólna liczba bezrobotnych zarejestrowanych w mieście w 
końcu września wynosiła 5542, czyli jeszcze o 83 osoby mniej niż w końcu sierpnia, a o 1378 osób mniej niż 
rok wcześniej, czyli 30 września 2016 roku. 
Ostatnia notowana stopa bezrobocia w Częstochowie z końca sierpnia to 5,2%, przy średniej krajowej – 7% i 
także wyższej niż w naszym mieście średniej wojewódzkiej - 5,6 %.  
 
Informacja z ewidencji ludności Wydziału Spraw Obywatelskich 
9 października liczba osób zameldowanych w Częstochowie wynosiła 218 286, w tym liczba osób 
zameldowanych na pobyt stały 214 666, a na pobyt czasowy 3 620. Statystyka z ewidencji ludności nie 
obejmuje osób przebywających stale lub czasowo w naszym mieście, które nie zgłosiły tego faktu poprzez 
zameldowanie. 
 
Przypomnę teraz skrótowo, w porządku chronologicznym, niektóre wybrane wydarzenia z udziałem 
moim lub moich zastępców z okresu od ostatniej sesji Rady Miasta. 
 
8 września otworzyłem konferencję pn. „FASD – Problem kliniczny i społeczny”, która odbyła się w 
ramach obchodów Światowego Dnia FAS. Celem spotkania było propagowanie pierwotnej profilaktyki oraz 
wczesnego rozpoznawania tej jednostki chorobowej, związanej ze spektrum poalkoholowych uszkodzeń 
płodu. Spotkanie  odbyło się w sali sesyjnej Urzędu Miasta.  
Tego samego dnia na placu Biegańskiego zainaugurowałem 28. edycję częstochowskiego biegu 
ulicznego "Złota Mila".  
W tym roku w wydarzeniu wzięło udział około 700 uczestników - w tym częstochowianie, przedstawiciele 
innych miast oraz goście z zagranicy. 
 
Także 8 września, złożyłem życzenia i pogratulowałem państwu Irenie i Edmundowi Erkierom, którzy 
obchodzili 60 rocznicę ślubu. 
Tego samego dnia spotkałem się z młodzieżą podczas pierwszej edycji imprezy "Licealia", zorganizowanej 
przez Młodzieżową Radę Miasta w Parku Lisiniec.  
9 września spotkałem się z mieszkańcami podczas giełdy Akwarystyczno-Zoologicznej, która odbyła się w 
CH. Jagiellończycy. W trakcie wydarzenia, ramach kończącej się V edycji  akcji "Psiechadzka" 
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zorganizowano zbiórkę darów dla podopiecznych schroniska dla bezdomnych zwierząt. 
W tym samym dniu wręczyłem nagrody zwycięzcom Indywidualnego Turnieju o Puchar Prezydenta Miasta 
Częstochowy. Zawody odbyły się na mini torze żużlowym przy ul. Brzegowej.  
Także 9 września wziąłem udział w koncercie z okazji  30-lecia Chóru Collegium Cantorum, który odbył 
się w Filharmonii Częstochowskiej.  
10 września spotkałem się z zawodnikami i mieszkańcami podczas   
VII edycji wyścigu na 1/4 mili, który odbył się na odcinku „korytarza północnego”. Celem imprezy jest m.in. 
było promowanie bezpieczeństwa w ruchu drogowym.  

11 września wziąłem udział w konferencji poświęconej nowemu programowi  oddłużeniowemu ZGM TBS dla 
lokatorów mieszkań komunalnych „Daj sobie szansę. Wyjdź ze spirali zadłużenia”. Program to wyjście 
naprzeciw potrzebom osób, które na co dzień borykają się z trudnościami materialnymi i zaległościami 
czynszowymi. Ma on przede wszystkim ułatwić spłatę zadłużenia z tytułu czynszu i opłat, a także zapobiegać 
zjawiskom bezdomności i wykluczenia społecznego osób zagrożonych utratą mieszkania.  

12 września spotkałem się w Urzędzie Miasta z komendantem miejskim Policji w Częstochowie, prezesem 
ZGM TBS, dzielnicowymi oraz pracownikami oddziałów eksploatacji Zakładu Gospodarki Mieszkaniowej. 
Spotkanie odbyło się z uwagi na  rozpoczynający się drugi etap akcji edukacyjnej pod hasłem „Bądź 
bezpieczny, seniorze”, realizowanej przez ZGM TBS i Komendę Miejską Policji w Częstochowie. Akcja ma 
pokazać, jak nie dać się oszukać oraz gdzie zgłaszać przypadki nadużyć. 

13 września wraz z przewodniczącym Rady Miasta Zdzisławem Wolskim otworzyłem na placu Biegańskiego 
wystawę plenerową, zorganizowaną w ramach happeningu - SOS - szukamy rodzin zastępczych. Akcja 
miała na celu zachęcenie częstochowian do zainteresowania się tematem  pieczy zastępczej. 

16 września otworzyłem V edycję miejskiego biegu przełajowego "City Cross Częstochowa".  Bieg 
odbywał się wzdłuż korony stadionu żużlowego oraz we wnętrzu Hali Sportowej.  
Tego samego dnia uczestniczyłem w Plenerowym Widowisku Multimedialnym w ramach VII Festiwalu 
Muzycznego Rodziny Bachów, które odbyło się na placu Biegańskiego. Widowisko wpisało się w program 
kolejnej 14. Nocy Kulturalnej, której imprezy zgromadziły w tym roku, mimo niezbyt sprzyjającej pogody, 
sporą publiczność, bo sprzedano aż ok. 3 tysięcy karnetów.      
 
W dniach 18 - 20 września uczestniczyłem w Einsiedeln w spotkaniu miast - członków Stowarzyszenia 
„Shrines of Europe”, w związku z przystąpieniem tego szwajcarskiego miasta do stowarzyszenia. Rozmowy 
dotyczyły m.in. perspektyw rozszerzenia Stowarzyszenia „Shrines of Europe” o kolejne miasta oraz dalszej 
współpracy i wspólnej promocji miast członkowskich „Shrines of Europe”.  
 
17 września Ryszard Stefaniak złożył kwiaty na Grobie Nieznanego Żołnierza w Alei Sienkiewicza. Tym 
samym zainaugurowano w Częstochowie obchody upamiętniające 78. rocznicę napaści sowieckiej na 
Polskę.  
 
20 września Andrzej Szewiński otworzył konferencję pt. Edukacja poprzez relację - empatia, a "Niebieski 
wieloryb", która odbyła się w sali sesyjnej. Spotkanie było okazją do przyjrzenia się komunikacji w edukacji, 
oraz relacji pomiędzy nauczycielami, wychowawcami, uczniami oraz rodzicami.  
 
21 września wraz z Ryszardem Stefaniakiem spotkałem się w sali sesyjnej z przedszkolakami z okazji piątej 
edycji Ogólnopolskiego Dnia Przedszkolaka.  
Podczas spotkania prezydenta miasta uznano za "Przyjaciela Przedszkolaka”, wręczono także nagrody 
laureatom konkursu "Częstochowa oczami przedszkolaka".  
Tego samego dnia wraz z przewodniczącym Rady Miasta Zdzisławem Wolskim, wziąłem udział w 
spotkaniu, podczas którego oddano do użytku 12 mieszkań zaadaptowanych na potrzeby komunalne 
zlokalizowanych przy ul. Kiedrzyńskiej w dzielnicy Tysiąclecie. Zakup i wyposażenie lokali kosztowało 
łącznie prawie  1,4 mln zł. Pierwsze lokatorki tego dnia odebrały klucze do mieszkań. 
 
Także 21 września, spotkałem się z laureatami I nagrody w konkursie plastycznym „Jasne, że Dzień 
Godności, Jasne, że Częstochowa”, uczniami z Katolickiej Szkoły SPSK im. Św. Antoniego Padwy w 
Częstochowie. Konkurs organizowany był w ramach obchodów XIX Dnia Godności Osób z 
Niepełnosprawnością Intelektualną. Pokonkursową wystawę złożoną z pięknych prac dzieci z 
różnych szkół i ośrodków mogliśmy przez kolejne dni podziwiać w holu Urzędu Miasta na I piętrze.  
Tego samego dnia, wziąłem udział w spotkaniu podsumowującym wakacje żeglarskie, które odbyło się w 
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Ratuszu Miejskim.  
 
22 września Mirosław Soborak złożył symboliczne wiązanki kwiatów i zapalił znicze przy pomniku Pamięci 
Żydów Częstochowian, upamiętniając 75. rocznicę likwidacji getta w Częstochowie. 
 
Także 22 września wraz z przewodniczącym Rady Miasta Zdzisławem Wolskim wręczyłem nagrody 
Prezydenta Miasta Częstochowy za działalność w organizacjach pozarządowych podczas Gali Ekonomii 
Społecznej, która odbyła się w Filharmonii Częstochowskiej. Wyróżnienia odebrało 11 osób oraz 
stowarzyszenie Częstochowskie Amazonki. 
Tego samego dnia, odsłoniłem na placu Biegańskiego ściankę częstochowskich profili w mediach 
społecznościowych. Wydarzenie zostało zorganizowane przez przedstawicieli częstochowskich 
stowarzyszeń. 
 
25 września zorganizowałem spotkanie, w trakcie którego skomentowałem nagłośnione w mediach 
stanowisko prezesa Jarosława Kaczyńskiego dotyczące możliwości powrotu do  sprawy utworzenia 
województwa częstochowskiego dopiero w przyszłej kadencji parlamentu. Według mnie prace nad tym 
projektem muszą być rozpoczęte jak najszybciej, aby można było je zgrać z kalendarzem programowania 
środków europejskich. W przeciwnym razie idea utworzenia województwa może okazać się niezwykle trudna 
do realizacji w najbliższych latach. Dlatego będę starał się nadal przekonywać rządzących do zmiany 
prezentowanego obecnie stanowiska.  
 
26 września wziąłem udział w konferencji prasowej inaugurującej  akcję edukacyjną  pod  hasłem "Stop 
nielegalnemu graffiti", zainicjowaną przez Zakład Gospodarki Mieszkaniowej TBS.  Podczas spotkania 
podpisałem porozumienie z prezesem ZGM i dyrektorem Zespołu Szkół Plastycznych. W ramach 
porozumienia, w zasobach ZGM TBS powstaną nowe murale, których autorami będą uczniowie „Plastyka”. 
Spotkanie z udziałem m.in. znanego częstochowskiego artysty Tomka Sętowskiego odbyło się w 
Konduktorowni. 
Tego samego dnia, otworzyłem spotkanie zawodowych tłumaczy z częstochowskim maturzystami, które 
odbyło się w sali sesyjnej Urzędu Miasta i było jednym z głównych wydarzeń obchodzonego po raz pierwszy 
w naszym mieście Europejskiego Dnia Języków, współorganizowanego przez miasto i polskie 
przedstawicielstwo Komisji Europejskiej. 
 
Także 26 września, spotkałem się z mieszkańcami na pikniku  sąsiedzkim finalizującym przebudowę placu 
Orląt Lwowskich.  
Rewitalizacja placu kosztowała miasto około 1,3 mln zł. Zadanie było kontynuacją wcześniej realizowanej 
inwestycji, związanej z przebudową ulic Iłłakowiczówny i Witkiewicza. 
 
27 września obchody Dnia Państwa Podziemnego rozpoczęła sesja historyczna w częstochowskim 
Ratuszu. Po południu upamiętniono  78 rocznicę powstania Szarych Szeregów. W uroczystościach placu 
Pamięci Narodowej uczestniczył m.in. zastępca prezydenta Ryszard Stefaniak. 
 
28 września wziąłem udział w uroczystej gali z okazji Jubileuszu 20-lecia Wydziału Zarządzania Politechniki 
Częstochowskiej, która odbyła się Hotelu Scout. Podczas uroczystości otrzymałem statuetkę  
„Absolwenta 20-lecia Wydziału Zarządzania".   
 
Także 28 września podczas uroczystej Gali organizowanej w trakcie XIV Konferencji "PR w Samorządzie i 
Administracji Państwowej" w Krakowie nasze miasto otrzymało nagrodę przyznaną miesięcznikowi 
"Jasne, że Częstochowa". Nasz miesięcznik już po raz trzeci w historii został nagrodzony Kryształem PR  
w kategorii najlepsza gazeta/biuletyn miejski. Uznanie jury zyskały m.in.: ciekawy layout, czytelny skład, 
aktualna tematyka, dobre zdjęcia oraz dopracowane okładki. To potwierdzenie, że wydajemy jedną z 
najlepszych miejskich gazet w Polsce.  
 
29 września wziąłem udział w uroczystym otwarciu kolejnego przyszkolnego boiska wielofunkcyjnego, które 
powstało przy SP nr 39. Koszty inwestycji wyniosły ponad 428 tys. zł.  
W tym samym dniu wziąłem udział w konferencji prasowej przed IV Międzynarodowym Turniejem 
żużlowym o Puchar Prezydenta Miasta Częstochowy, a później obejrzałem zawody, które rozegrano na SGP 
Arenie.  
 
30 września spotkałem się z częstochowiankami podczas imprezy "Work Life Balance Day powered by 
Ewa Chodakowska". Wydarzenie sportowe odbyło się w Hali Sportowej Częstochowa.  
W tym samym dniu otworzyłem maraton "Rowerowy Puchar MTB Prezydenta Miasta Częstochowy", 
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który rozpoczął się obok Kręgielni Scout.  
Wziąłem też udział w uroczystej gali kończącej Europejski Dzień Języków. Podczas wydarzenia, 
wręczyłem nagrody finalistom konkursów językowych, przeprowadzonych w ramach obchodów. Uroczystość 
w Miejskim Domu Kultury uświetnił koncert Bevindy.  
 
1 października uczestniczyłem w uroczystościach zorganizowanych z okazji jubileuszu 95-lecia 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Kiedrzynie. Podczas uroczystości przekazano nowy lekki pojazd 
ratowniczo-gaśniczy. Zakup pojazdu za ponad 200 tys. zł został pokryty ze środków własnych, Miasta 
Częstochowy oraz dzięki dotacji z MSWiA. 
 
2 października razem z Jarosławem Marszałkiem wziąłem udział m.in. w konferencji prasowej 
zapowiadającej kolejną edycję częstochowskich Senioraliów, które dziś i jutro odbywają się w Hali 
Sportowej Częstochowa. Wybór HSC był  związany z bardzo dużym zainteresowaniem ubiegłoroczną 
edycją imprezy w hali Polonia. 
   
W tym samym dniu wziąłem udział w otwarciu wielofunkcyjnego boiska, które powstało przy Szkole 
Podstawowej nr 54 na Północy. Koszt budowy tego boiska wyniósł nieco ponad 421 tys. zł. 
W ostatnich latach przy częstochowskich szkołach powstało już 40 takich obiektów, jeszcze w tym roku 
oddamy do użytku kolejne.   
 
3 października spotkałem się ze studentami podczas inauguracji Roku Akademickiego Politechniki 
Częstochowskiej.  
 
4 października wziąłem udział w inauguracji roku akademickiego Stowarzyszenia - Częstochowski 
Uniwersytet Trzeciego Wieku, która odbyła się w LO im. Norwida.  
 
5 października spotkałem się w Parku Przemysłowo - Technologicznym z przedsiębiorcami. Tematem 
październikowego "śniadania" była nowa ulga podatkowa na prowadzenie działalności badawczo-
rozwojowych w przedsiębiorstwach.  
Tego samego dnia wziąłem udział w  uroczystej inauguracji Roku Akademickiego na Uniwersytetu 
Trzeciego Wieku przy Wydziale Zarządzania Politechniki Częstochowskiej.  
 
6 października gościłem w Urzędzie Miasta młodych zawodników, którzy zdobyli pierwsze miejsce podczas 
żużlowych Drużynowych Mistrzostw Polski Juniorów. Podczas spotkania, częstochowscy juniorzy 
zaprezentowali puchar, który wywalczyli podczas finału mistrzostw na toruńskiej Motoarenie.  
 
Tego samego dnia wraz z przewodniczącym Rady Miasta Zdzisławem Wolskim wręczyłem wyróżnienia 
przewodnikom i najbardziej aktywnych działaczom turystycznym przyznawane z okazji Światowego Dnia 
Turystyki, a także – z prezesem Stefanem Nowakiem - certyfikaty Częstochowskiej Organizacji 
Turystycznej dla produktów turystycznych, pamiątek i potraw regionalnych . 
 
W tym samym dniu byłem gościem koncertu "Barwy Jesieni" zorganizowanym z okazji XX-lecia 
Stowarzyszenia Częstochowskie Amazonki i wieńczącym kolejną ogólnopolską pielgrzymkę 
amazonek. Gościem specjalnym koncertu, który odbył się w Filharmonii Częstochowskiej, była pani 
prezydentowa Agata Kornhauser-Duda. 
 
8 października otworzyłem IV Bieg im. Marka Kotańskiego, który rozpoczął się przy stadionie SGP Arena i 
przebiegał przez tereny Jury Krakowsko - Częstochowskiej.  
 
9 października pogratulowałem i złożyłem życzenia dwóm parom, które obchodziły jubileusze 60 i 65 lat 
pożycia małżeńskiego.  
Tego samego dnia wziąłem udział w spotkaniu kończącym piątą edycję akcji Honorowy Dawca Energii 
Fortum. Biorący w niej udział częstochowianie przebyli biegiem, spacerem i na rowerze łącznie 262 tys. 
kilometrów, dzięki czemu zajęli w rywalizacji 5 miast drugie miejsce i wywalczyli 20 tys. zł dla Fundacji 
Chrześcijańskiej Adullam. 
 
10 października odwiedziłem  żłobek przy ul. Sportowej 34a gdzie zaprezentowano efekty prac 
remontowych związanych z realizacją projektu „Aktywni rodzice – szczęśliwe dzieci 2”. W ramach 
projektu uruchomiono dodatkową grupę dla 10 dzieci w wieku do 1 roku. Wyremontowano pomieszczenie 
przeznaczone na salę dla dzieci i wyposażono ją w  odpowiedni sprzęt. Łączna wartość projektu to blisko 1 
mln 450 tys. zł.  



___________________________________________________________________________________ 
Protokół obrad XLV zwyczajnej Sesji Rady Miasta Częstochowy odbytej w dniu 12 października 2017 roku. 

Strona 28 z  30 
 

 

Tego samego dnia otworzyłem V edycję Projektu Informacyjno-Promocyjnego „Młodzi-Kreatywni”. 
Przedsięwzięcie ma na celu m. in. rozwijanie kreatywności i przedsiębiorczości wśród uczniów, profilaktykę 
bezrobocia i wsparcie nauczania przedmiotu podstawy przedsiębiorczości. Projekt jest adresowany do 
częstochowskich uczniów oraz nauczycieli.  
 
11 października spotkałem się w sali sesyjnej UM z osobami zaangażowanymi w promocję i organizację 
programu oddłużeniowego ZGM dla lokatorów mieszkań komunalnych, w tym m.in.  
z  lokatorami - uczestnikami programu "Praca za czynsz", którzy mają sami zachęcać mieszkańców do 
wychodzenia z zadłużenia. 
 
Tego samego dnia Ryszard  Stefaniak złożył kwiaty na grobie Haliny Poświatowskiej, upamiętniając tym 
samym 50 rocznicę śmierci poetki. W ramach obchodów rocznicowych odbyła się też 11 października 
prezentacja nowych eksponatów w Domu Poezji - Muzeum Poświatowskiej, a w OPK Gaude Mater wernisaż 
wystawy malarstwa inspirowanego jej poezją oraz promocja książki „Poświatowska we wspomnieniach i 
inspiracjach”.    
W tym samym dniu Ryszard Stefaniak spotkał się w sali sesyjnej z dziećmi i przedstawicielami organizacji 
pozarządowych na podsumowaniu tegorocznych kolonii letnich, współorganizowanych przez jednostki 
miejskie.  
 
Wysoka Rado! 
W czasie od ostatniej sesji oddaliśmy do użytku m.in. kilka nowych placów rekreacji ruchowej lub 
zrealizowanych ze środków budżetu obywatelskiego lub lokalnych inicjatyw mieszkańców.  
Podpisaliśmy także m.in. umowę na budowę sztucznego oświetlenia boiska głównego na Miejskim Stadionie 
Piłkarskim Raków. Umowa na kwotę 2 mln 434 tys. zł została zawarta z firmą ADA-LIGHT Sp. z  o.o. z 
Gostynina. Termin wykonania robót to 15 grudnia. Kilka dni temu podpisana została natomiast opiewająca na 
pół miliona złotych umowa na promocję poprzez sport z zarządem częstochowskiego Rakowa.    
 
Wspomnę także, że rozstrzygnięto przetarg na przebudowę alei Wojska Polskiego – DK 1. Inwestycja ma 
zostać zrealizowana w trybie "zaprojektuj i zbuduj" przez konsorcjum częstochowskiego Drog-Budu, czeskiej 
firmy Fiesta-Fišer i spółki Nowak Mosty z Dąbrowy Górniczej. Kontrakt na jedno z największych 
zaplanowanych przez miasto zadań drogowych w najbliższych latach opiewa na prawie 179 mln zł, przy 
czym podpisanie umowy będzie możliwe pod warunkiem pozytywnego dla tego rozstrzygnięcia zakończenia 
procedury odwoławczej.   
 
Nadmienię jeszcze, że rozpoczęła się realizacja trzech kolejnych bezpłatnych programów profilaktyki 
zdrowotnej dla mieszkańców miasta. Pierwszy z programów to „Profilaktyka stomatologiczna dla 
uczniów klas II szkół podstawowych (…) w zakresie zapobiegania próchnicy zębów na lata 2017-
2021”. Drugi dotyczy wczesnego wykrywania cukrzycy typu II u mieszkańców miasta Częstochowy 
z zespołem metabolicznym (i przeznaczony jest dla osób w wieku 40-60 lat), a trzeci korekcji wad postaw u 
uczniów klas III i IV częstochowskich szkół podstawowych. 
 
Na koniec wspomnę, że otrzymaliśmy podziękowania za to, że  Częstochowa włączyła się w pomoc 
poszkodowanym przez nawałnice, które w sierpniu przeszły przez Pomorze. Przekazaliśmy 50 tys. zł 
dla gminy Czersk oraz szkolne plecaki z wyposażeniem dla uczniów z gminy Koronowo, pozyskane w 
ramach akcji „Nowy plecak na nowy rok szkolny”. 
 
Ja zachęcam wszystkich do włączenia się do jesiennej akcji sadzenia drzewek w Częstochowie, tym 
bardziej że tegoroczne wichury wyrządziły niemałe szkody w zieleni miejskiej także u nas. Wydział Ochrony 
Środowiska wyznaczył i przygotował miejsca do nasadzeń na kilkunastu działkach. 
 
Dziękuję za uwagę! 
 
Radny Piotr Wrona Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowny Panie Prezydencie ja chciałem się 
odnieść do pierwszej części wystąpienia Pana Prezydenta do tych danych statystycznych dotyczących 
budżetu. Otóż w związku z tym, że mamy dzisiaj trochę luźniejszą atmosferę chciałem do Pana Prezydenta 
zaapelować o taką zmianę fundamentalną. Pan Prezydent podaje nam te kwoty z budżetu na dzień 9 
października tego roku, no Panie Prezydencie z całym szacunkiem nie dociera to od nas. Budżet państwa 
500- 600 – krotny większy od budżetu naszego miasta jest podawany na ostatni dzień miesiąca ewentualnie 
na ostatni dzień kwartału. Panie Prezydencie ja wiem, że Pani Skarbnik tu będzie protestowała, bo to jest 
jakieś utrudnienie, ale patrząc tak z perspektywy kilku lat i Panu i Pana służbom będzie lepiej planować, 
kontrolować postęp tego budżetu jeżeli będziemy mieć wyniki na ostatni dzień miesiąca, na ostatni dzień 
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kwartału będziemy mogli lepiej zaplanować to. 7 czy 9 październik nic nam to nie mówi, bo w przyszłym roku 
Pan Prezydent poda nam wyniki na 20 październik, bo będą różne, bo muszą być różne. Tak więc jeszcze 
raz bym prosił, żeby się zastanowić i nie podawać tych kwot na ostatni dzień miesiąca, ewentualnie tak jak 
Pan Prezydent podaje na jakiś tam dzień miesiąca jaki przed sesja i podawać te wyniki na ostatni dzień 
kwartału, żebyśmy mogli w przyszłości porównywać jak to miesiąc po miesiącu schodziło, czy kwartał po 
kwartale. Dziękuję bardzo. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak Szanowni Państwo ta uwaga jest z pewnością cenna, na 
pewno wymaga tak jak tu Pan Przewodniczący zauważył szerszego spojrzenia, z pewnością rozmowy z 
Panią Skarbnik, pamiętajmy, że to się wiąże z pewną sprawozdawczością finansową. Natomiast chcę 
powiedzieć, ja jestem z całym sercem za tą propozycją, przekaże, ja się tym nie zajmuję, więc niech się 
zajmują tym fachowcy. Natomiast chcę powiedzieć, że jeżeli słuchamy sprawozdań finansowych chociażby 
Ministerstwa Finansów itd. to pamiętajmy, że one też nie są robione na ostatni dzień miesiąca, tylko jak jest 
to wygodnie. Natomiast my postaramy się zrobić to tak, żeby to było dla dobra Państwa i dla dobrego 
zorientowania. Dziękuję bardzo. 
 
Ad.pkt. 32 
Wolne wnioski i oświadczenia radnych, Prezydenta i inne zgłoszone do porządku obrad. 
 
Radny Albert Kula dziękuję Panie Przewodniczący za możliwości odczytania oświadczenia. W dniu 23 
września 2017 r. na zaproszenie zaprzyjaźnionych kibiców Lechii Gdańsk wraz ze stowarzyszonymi 
sympatykami Stomilu Olsztyn i Śląska Wrocław chciałem uczestniczyć w ekstraklasowym meczu piłki nożnej 
w Niecieczy. Dużą przyjemnością dla ludzi lubiących futbol jest oglądanie meczu na najwyższym poziomie 
rozgrywkowym w naszym kraju i tylko w tym celu grupa miłośników piłki nożnej własnymi samochodami 
udała się w podróż do Niecieczy. W tym miejscu w odniesieniu do nierzetelnych, nieprawdziwych, 
tendencyjnych i bardzo krzywdzących doniesień prasowych chcę stanowczo zaprotestować i jednocześnie 
zaprzeczyć jakoby zatrzymane osoby uczestniczyły lub miały uczestniczyć w tzw. ustawce lub w 
jakiejkolwiek konfrontacji fizycznej z innymi osobami. Podawane przez część mediów informacje o ustawce 
są nieprawdzie oraz niczym nie potwierdzone, a ich prawdziwym celem jest tylko i wyłącznie uczynienie tego 
tematu bardziej medialnym. Jednocześnie czytając niektóre artykuły prasowe można odnieść wrażenie, że 
autorzy artykułów próbują poprzez niniejszą sprawę zaatakować partię Prawo i Sprawiedliwość nadając 
rzeczonej sprawie wymiar polityczny. Niestety wszystkie te działania odbywają  się kosztem mojej osoby z 
naruszeniem fundamentalnej zasady domniemania niewinności. Cała ta konstrukcja jest nieuczciwa, nie 
mogę się z nią zgodzić i jeszcze raz powtarzam jestem niewinny. Zarówno w stosunku do funkcjonariuszy 
policji jak i innych osób nie uczyniłem niczego co byłoby niezgodne z prawem. Z uwagi na prawne zakazy co 
do ujawniania wiadomości z postępowania przygotowawczego co wynika wprost z art. 231 §1 kodeksu 
postępowania karnego jestem pozbawiony prawa do obrony przed nierzetelnymi i pomawiającymi mnie 
artykułami prasowymi oraz komentarzami osób, które nie mają wiedzy i informacji o prowadzonym 
postępowaniu. Jednocześnie ze spokojem oczekuję na wyjaśnienie zaistniałego nieporozumienia i 
rozstrzygnięcia przez powołane do tego organy wymiaru sprawiedliwości na moją korzyść i oczyszczenie 
mnie z wszelkich zarzutów. Ze względu na dobro postępowania do końca jego zakończenia nie będę 
udzielał żadnych komentarzy w przedmiotowej sprawie. Jestem Radnym, od początku kadencji, rzetelnie 
pracuję na rzecz wyborców, mieszkańców miasta i pomimo toczącego się postępowania będę dalej działać 
na ich korzyść, a rzeczona sprawa nie ma żadnego wpływu na realizowanie obowiązków Radnego. 
Dziękuję.  
 
Pan Rafał Śliwowski (wniosek o zabranie głosu stanowi załącznik nr 34 do protokołu) dzień dobry Panie 
Prezydencie, Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, chciałbym w kilku słowach zwrócić Państwa uwagę 
na problem w jakim w chwili obecnej znalazło się ok. 50 zawodników Częstochowskiego Ośrodka Szkolenia 
Wyczynowego częstochowskich skoczków do wody. Jak wszyscy Państwo wiedzą pływania kryta przy Alei 
Niepodległości oczekuje na rozpoczęcie remontu, na rozpoczęcie termomodernizacji. Jest to jedyny obiekt, 
który spełnia wymogi, że ci zawodnicy mogą w bezpieczny sposób trenować tzn. to jest jedyny obiekt w 
Częstochowie, gdzie jest basen o głębokości 4 m,  w tej chwili wygląda to tak, że co tydzień grupa 20 – 25 
zawodników po prostu pakujemy się w samochody rodziców, umówiliśmy się ze szkołą podstawową, 
wyjeżdżamy do Łodzi co tydzień na obiekt Politechniki Łódzkiej, to jest obiekt, który jest najbliższej 
Częstochowy, gdzie można bezpiecznie uprawiać tą dyscyplinę sportu, rodzice zabierają dzieci do 
samochodów, ugadaliśmy się  ze szkołą podstawową, która nas za jakieś tam pieniądze po prostu nocuje i 
śpimy w klasach, gdzie dzieci wychodzą ze szkoły, a my tam rozkładamy się na karimatach, na podłogach 
śpimy, żeby było taniej, ponieważ wszystkie środki jakie posiadamy, a są to środki prawie na wykończeniu 
przeznaczyliśmy na opłacenie wynajęcia obiektu w Łodzi, to jest 350 zł za godzinę. My w ciągu weekendu 
musimy chcąc utrzymywać ten poziom zawodników jaki mamy teraz musimy opłacać 8 godzin tygodniowo 



___________________________________________________________________________________ 
Protokół obrad XLV zwyczajnej Sesji Rady Miasta Częstochowy odbytej w dniu 12 października 2017 roku. 

Strona 30 z  30 
 

 

czyli 30 kilka godzin miesięcznie razy 350 zł robią nam się bardzo duże pieniądze, na które nas niestety nie 
stać. Chciałbym się zwrócić z prośba o pomoc dla tej grupy zawodników, dla tej grupy strasznie ambitnych 
dzieciaczków, oni poświęcają swój czas prywatny, nie maja weekendów wolnych, po prostu pakują się w 
samochody, trenują tutaj na miejscu 5 razy w tygodniu akrobatykę, żeby utrzymać się na jakimś tam 
poziomie natomiast odmawiają swój czas wolny, swój czas prywatny, to są dzieci w wieku 10,11,12, 13 lat, 
wsiadają do samochodów, jadą i cały weekend są w Łodzi odłączeni od rodzin chcą trenować. Chciałbym tak 
na sam koniec zwrócić uwagę na jedną rzecz, że jeśli chodzi o ogólnie sport w Częstochowie to nasz 
ośrodek, jesteśmy na I miejscu jeśli chodzi o sporty wodne, natomiast na II miejscu jeśli chodzi o ogółem o 
sport, jeśli chodzi o punktację systemu młodzieży w Częstochowie na tak wysokim poziomie mamy 
zawodników i w tym roku mieliśmy na ogólnopolskiej Olimpiadzie młodzieży to jest w ostatnich latach, w 
ostatnich bodajże 4 lat jedyny przypadek, gdzie zawodniczka z Częstochowy zdobyła złoty medal na 
olimpiadzie, nasza zawodniczka. Oczywiście mamy Krzysia Kolanusa czyli zawodnika naszego klubu, który 
promuje Polskę na całym świecie skacząc z 27 m klifów i chciałbym prosić o pomoc, bo za lat kilka czyli w 
2024 r. mamy Igrzyska Olimpijskie w Paryżu, jest naprawdę bardzo duża szansa, żeby mieć reprezentantkę 
Częstochowy, reprezentanta Częstochowy właśnie na tej olimpiadzie. Dziękuję bardzo. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Marcin Maranda dziękujemy Panu za obecność i pytanie jakiej pomocy 
Państwo oczekujecie. 
 
Pan Rafał Śliwowski oczekujemy pomocy finansowej, żeby nas było stać na opłacenie obiektów w Łodzi. 
Tylko i wyłącznie, bo my zresztą, ze spaniem, z dojazdami poradzimy. Opłacenie obiektu w Łodzi. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński tu takie pytanie do Pana Prezydenta, bo to absolutnie nie chodzi o to, żeby 
ta sprawa urastała do rangi politycznej, bo ja rozumiem, że przede wszystkim chodzi o to, że jest sytuacja 
awaryjna, że nie można korzystać z obiektu, który jest w remoncie i pytanie czy już jakieś rozmowy na linii 
miasto – klub sportowy były i czy ewentualnie można liczyć na to, ze takie rozmowy przez miasto, przez 
Pana Prezydenta zostaną podjęte. 
 
Radny Piotr Wrona Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie z tego co się orientuję ten remont, ta 
termomodernizacja może jeszcze potrwać ładnych kilka miesięcy dlatego zadam pytanie czy jest taka 
możliwość, żeby młodzież, dzieci były dowożone autokarem do Łodzi, żeby nie spały już na matach.  
   I drugie pytanie, jakiego rzędu pomocy finansowej Państwo oczekują, o jakich kwotach mówimy. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poinformował, iż następna sesja odbędzie się 16 listopada. 
 
Radny Piotr Wrona mam apel do Przewodniczącego Rady Miasta. Panie Przewodniczący na sam koniec 
apeluję do Pana, w zeszłym roku też apelowałem, żeby przedstawił nam Pan harmonogram posiedzeń Rady 
na przyszły rok, żebyśmy nie byli zaskoczeni, żeby Pan do końca grudnia nam przedstawił tak jak w innych 
miastach.  
 
 
Wykaz głosowań stanowi załącznik nr 35 do protokołu.  
 
Ad. Pkt. 33 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski zamknął obrady 
XLV Sesji Rady Miasta.    
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